
هوش مصنوعی به میان خودروسازان آمد

اکسپنگ، سازنده خودروهای برقی چینی اعلام کرد که امسال ۴۰۰۰ نفر را استخدام خواهد کرد و 
میلیون ها یوان در هوش مصنوعی سرمایه گذاری خواهد کرد زیرا به دنبال جان سالم به در بردن از 
رقابت در بزرگترین بازار خودروی جهان است.به گزارش ایسنا، کارکنان بیشتر، نشان دهنده افزایش 
۲۵ درصدی نیروی کار ســازنده خودروهای برقی تحت حمایت فولکس واگن از آخرین تعداد ۱۵ 
هزار و ۸۲۹ نفر در پایان سال ۲۰۲۲ است.هی شیائوپنگ- مدیرعامل اکسپنگ گفت که این شرکت 
همچنین ۳.۵ میلیارد یوان )۴۸۶.۳۶ میلیون دلار( در تحقیق و توسعه هوش مصنوعی برای رانندگی 
هوشــمند ســرمایه گذاری خواهد کرد و قصد دارد تا حدود ۳۰ محصول جدید یا مدل اصلاح شده 
را طی سه سال عرضه کند.او افزود در مواجهه با وضعیت بدبینانه اقتصاد کلان، بسیاری از شرکای 
تجاری عقب نشینی می کنند و از سرمایه گذاری می ترسند. من فکر می کنم این فرصتی برای توسعه 
ماســت. در ســال ۲۰۲۴، ما روند را کاهش خواهیم داد و در سه ماهه چهارم یا قبل از آن وارد یک 
چرخه مثبت پرسرعت خواهیم شد.برنامه های توسعه اکسپنگ با رقبایی که برای کاهش هزینه ها 
رقابت می کنند، در تضاد است. تقاضا در بزرگترین بازار خودروی جهان علیرغم تخفیف های مجدد 
به رهبری تسلا، همچنان کاهش می یابد.نیو، یکی دیگر از تولیدکنندگان خودروهای برقی چینی، 
در ماه نوامبر گفت که نیروی کار خود را ۱۰ درصد کاهش می دهد تا در بحبوحه رقابت رو به رشد، 
کارایی را بهبود بخشد. خودروسازان در چین در مواجهه با تقاضای ضعیف تر در داخل، به صادرات 
به عنوان نیروی محرکه برای رشد نگاه کرده اند اما نفوذ رو به رشد چین به عنوان یک صادرکننده 

خودرو باعث ایجاد مشکل در خارج از کشور شده است.

رئیس کل بانک مرکزی ضمن تاکید بر 
اینکه کسی اجازه ندارد برای مبادلات 
کشــور از ارز دیگری جز ریال استفاده 
کند، گفت: باتوجه به اینکه مسئولیت 
بریکس با روسیه است، پیشنهاد کردیم 
و پیشنهادمان در حال بررسی است که 
به سمت پول و نهادهای مشترک برویم 
و در بریکس بتوانیم ســوئیفت و نظام 
پیام رسان بانکی داشته باشیم. همچنین 
مــا اعضای بریکــس بــرای خودمان 
FATF داشته باشــیم.به گزارش ایسنا، 

محمدرضا فرزین در مراســم اختتامیه 
دهمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی 
که امروز در بانک مرکزی برگزار شــد، 
با بیان اینکه به  عنــوان بانک مرکزی 

هدف مان تقویت ریال اســت، گفت: کشور ما یک کشور باز از نظر شاخص های اقتصادی 
است. سهم حجم صادرات و واردات مان در GDP و مراودات مالی ما با دنیای خارج بالاست. 
از آنجا که یک کشور باز هستیم دائما تحت تاثیر نرخ ارز بر اقتصاد کشور قرار می گیریم.

نظام تجاری ما از غرب به شرق رفته اما نظام مالی مان همچنان در غرب است وی ادامه داد: 
قبل از تحریم، فعالیت های تجاری خود را بدون مشکل انجام می دادیم و به جای مراودات 
مالی، مراودات تجاری بالایی با سایر کشورها داشتیم و تراز ما مثبت بوده است، تحریم ها 
باعث شد نقشه تجاری ما تغییر کند و نظام تجاری ما از غرب به شرق رفت؛ نقل و انتقال 
ارزی ما هم به دلیل تحریم ها از نظام بانکی خارج شــده و برنامه ریزی برای آن ســخت تر 
شــده است؛ اما نظام مالی ما همچنان در غرب است. انتقال نظام رسمی مالی از غرب به 
شــرق دشوار است رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه برای تقویت حکمرانی ارزی باید 
ابزارهای لازم برای نقل و انتقال ارزی را تقویت کنیم، گفت: تلاش ما این بوده که از این 
ابزارها برای حفظ ســهم تجارت خود استفاده کنیم. البته ارزیابی کلی نشان می دهد که 
چندان بد عمل نکردیم. ســال گذشــته نزدیک به ۲۰۰ میلیارد دلار تجارت ما به صورت 
رسمی و غیررسمی بوده که با توجه به تحریم عدد خوبی است؛ اما هنوز نتوانستیم حضور 
تخصصی حرفه ای و نهادی مالی خود در غرب را به شرق ببریم. البته شرایط ما تحریمی 
است و اینکه بخواهیم نظام رسمی مالی خود را به شرق ببریم دشوار است. فرزین گفت: ما 
با غرب مراودات سیاسی هم نداریم اما نیروهای مالی ما در آنجا حضور دارند. چشم انداز ما 
نشان نمی دهد که در آینده تجارت خود را با غرب افزایش دهیم یا مراودات مالی خارج از 
تجارت داشته باشیم. کشورهای شرقی از جمله چین و هند تجارت خود را گسترش دادند 
و ما می توانیم با این کشــورها تجارت کنیم. اکنون به دلیل تحریم ها به جای سوئیفت از 
 FATF ابزارهای دیگری استفاده می کنیم و ابزار مالی خودمان را داریم، چه اشکالی دارد که
خودمان را هم داشته باشیم؟ وی با بیان اینکه بخش عمده تجارت با کشورهای همسایه 
اســت، افزود: ما هم با توجه به تاکید دولت ســیزدهم و رئیس جمهور بر تقویت ارتباط با 
کشــورهای همسایه، باید روابط مالی و تجاریت خود را با کشورهای همسایه حوزه شرق 

بیشــتر کنیم. این یکی از لازمه های تقویت 
حکمرانی ارزی ماســت. رییــس کل بانک 
مرکزی با اشاره به افزایش سهم کشورهای 
شــرقی در تجارت ادامه داد: باید بتوانیم در 
این حوزه حضور بســیار قوی تری داشــته 
باشیم؛ نهادسازی کنیم و از آن هم استفاده 
کنیم. برای مثال با روسیه و چین در حوزه 
بریکس پیشنهادهایی داشتیم و آنها در حال 
بررسی اســت. ایران باید به سمت نهادهای 
مشــترک و پول مشترک یا برعکس بروند، 
پیام رسانی همچون شبیه سوئیفت و یا نهاد 
نظارتی همچون fatf در بریکس ایجاد شود و 
به سمت مبادلات پولی با کشورهای همسایه 
حرکت کنیــم. مرکز مبادله باید مرجع نرخ 
ارز باشد رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به 
نرخ ارز در بازار غیررسمی اظهار کرد: امیدوارم کاری کنیم اینکه دائما کانال هایی نرخ سازی 
می کنند و هرچه می گذرد هم این کانال ها بیشتر می شود، از بین برود و در بانک مرکزی 
مرجعیت ارز باشد. از زمان راه اندازی مرکز مبادله طلا و ارز هدف ما این بوده که تابلوهای 
آن مراجع باشــد و تجار ما براســاس نرخ های مرکز مبادله، معاملات خود را انجام دهند؛ 
اما هنوز با این هدف فاصله داریم. فرزین اظهار کرد: ما با ایده آل فاصله داریم اما با توجه 
به دانش موجود در تیم اقتصادی کشــور، این کار ممکن اســت. شرایط اقتصادی کشور 
امروز باعث شــده مدیران و صاحب نظران خوبی داشته باشیم و اگر بتوانیم از دانش همه 
آنها اســتفاده کنیم، می توانیم بسیاری از مسائل کشور را حل کنیم. در حوزه ارز دائما در 
تحریم و تهدید بودیم و کارشناسان و دانش خوبی شکل گرفته و اتفاقات خوبی می تواند 
بیفتد. ۵۰ شــعبه بانک در سراســر جهان داریم وی ادامه داد: درحوزه تجارت هم همین 
است. اینکه توانستیم در شرایط تحریمی سهم تجارت خود را بالا نگه داریم، یک موفقیت 
است. اگرچه باید نقاط ضعف خود را برطرف کنیم اما نقاط قوت خوبی هم داریم. در حال 
حاضر ۵۰ شــعبه بانک در سراسر جهان داریم، در لندن ســه شعبه داریم و با وجود هر 
عامل محدودکننده، به دنبال رفع مشکلات هستیم. ما دنبال توسعه هستیم و نمی خواهیم 
مرز بکشــیم؛ از این رو هرچه روابط مالی و بین المللی خود را توسعه دهیم می توانیم در 
جهت منافع کشور استفاده کنیم. جریانی در کشور شکل گرفته که دائما حکمرانی ریال 
را تضعیف می کند رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به حکمرانی ریال گفت: جریانی در 
کشور شکل گرفته که دائما حکمرانی ریال را تضعیف می کند. ارزهای کشورها هم جانشین 
زیادی پیدا کردند کــه می تواند تهدید کند. برای مثال رمزارزها می توانند جایگزین پول 
ملی یک کشور باشند و این یک تهدید است. این موضوع باعث می شود که مبادله با ریال 
پرهزینه باشــد و ریال ما آســیب می بیند. ما نباید از حکمرانی ریال غافل باشیم، پول ما 
ریال است و اگر ریال تضعیف شود، اقتصاد ما تضعیف می شود و کل نظام مالی ما آسیب 
می بیند، به همین  دلیل حکمرانی ریال بســیار با اهمیت است.  کسی اجازه ندارد برای 

مبادلات کشور از ارز دیگری جز ریال استفاده کند

افزایش ۶۰ میلیون مترمکعبی مصرف گاز در بخش 
خانگی

مدیر مرکز راهبری شــبکه گاز کشــور گفت: با توجه به استقرار توده هوای ســرد در کشور مصرف گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع 
غیرعمده، نســبت به دیروز ۶۰ میلیون مترمکعب افزایش یافته است.به گزارش ایسنا، سعید عقلی در گفت وگویی تلویزیونی با بیان اینکه در 
۲۴ ساعت گذشته مصرف گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده، به ۵۵۲ میلیون مترمکعب رسید که از این میزان ۳۸۶ میلیون 
مترمکعب در بخش خانگی مصرف شده است، اظهار کرد: نسبت به دیروز ۶۰ میلیون مترمکعب گاز بیشتری مصرف شده است.وی افزود: ۶۹ 
درصد تولید گاز کل کشــور در بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده مصرف شــده است و پیش بینی می شود با توجه به استقرار توده 
هوای سرد در کشور مصرف گاز افزایش یابد.مدیر مرکز راهبری شبکه گاز کشور تاکید کرد: هفته گذشته با کنترل مدیریت مصرف در بخش های 
مختلف به ویژه صنعتی و صنایع بزرگ، تأمین گاز مشابه روزهای گذشته در بخش های مختلف خانگی، تجاری، صنایع غیرعمده و نیروگاهی 
انجام شد و هم اکنون در هیچ نقطه از کشور قطعی گاز نداریم.به گفته عقلی از مردم استان های مازندران و اصفهان که در اقلیم سه قرار دارند 
و ســرانه مصرفشان بالاتر از استان هایی است که در اقلیم دو مانند خراسان رضوی هستند و سرانه مصرفشان ۱۵ مترمکعب به ازای هر واحد 

مسکونی خانگی و عمومی است درخواست می کنم با مدیریت مصرف در تامین پایدار گاز سراسر کشور مشارکت داشته باشند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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به گزارش خبرگزاری مهر، حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان ظهر امروز در تماس تلفنی با محمد حسن وزیر امورخارجه مالزی پیرامون 
موضوعات دوجانبه، منطقه ای و بین المللی گفت وگو و تبادل نظر کرد.وزیر امور خارجه کشورمان در این گفت وگوی تلفنی در خصوص ارتقا روابط دو جانبه 
در حوزه هــای فناوری، علمی، فرهنگی، صنعتی، تجاری و همچنین گفتگوها پیرامون موضوعات مختلف جهان اســلام بویژه فلســطین اعلام آمادگی کرد.

امیرعبداللهیان در خصوص پیشــنهاد برگزاری نشست فوق العاده سازمان همکاری های اسلامی و اعلام آمادگی برای حضور فعالانه در این نشست با همتای 
مالزیایی خود به تبادل نظر پرداخت و ابراز امیدواری کرد این نشســت گامی مؤثر در جهت توقف نســل کشی و رفع فاجعه انسانی غزه در آستانه ماه مبارک 

رمضان باشد.

www.sobh-eqtesad.ir

گفت وگوی تلفنی وزرای امور خارجه ایران و مالزی

info@sobh-eqtesad.ir

معاون وزیر صمت در غرفه ایسنا اعلام کرد

تولید ماشین آلات معدنی و 
راهسازی ۳۰ درصد رشد یافت

معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه بر اساس آمار ۱۰ ماهه ۱۴۰۲، نسبت به 
سال ۱۴۰۱، ۳۰ درصد رشد تولید ماشین آلات معدنی و راهسازی داشتیم 
گفــت: هر جایی که نیــاز در داخل داریم تولید را افزایش داده و ســپس 
به صمت صادراتی شــدن می رویم.به گزارش ایسنا، سید محمد موسوی با 
حضور در  غرفه ایسنا در بیست و چهارمین نمایشگاه رسانه های ایران اظهار 
کــرد: میراث دار یک دهه عدم تحرک و عدم جدیت در تولید بودیم. مثلا 
در حوزه ماشین آلات راهسازی و معدنی شرکت های بزرگی مثل هپکو  و 
برخی شرکت های دیگر به دلیل واگذاری های غلطی که در زمان خصوصی 
سازی به افراد نااهل  شد، دچار رکورد شده بودند.وی افزود: آمار تولید سال 
۱۴۰۰ به عدد ۱۷۰۰ رســیده بود. برآوردها نشان از ۱۵ هزار ماشین آلات 
فرسوده راهسازی و معدنی در کشور بود. حرکت جهشی برای سال ۱۴۰۱ 
برنامه ریزی شد و شاهد افزایش تولید ۱۰۰ درصدی در این حوزه بودیم. در 
ســال ۱۴۰۱ علاوه بر هپکو ۱۰ شرکت فعال بخش خصوصی در این حوزه 
فعالیت کردند و حاصل دســتاورد آنها تولید ۳۵۰۰ ماشین آلات معدنی و 
راهسازی در سال ۱۴۰۱ بود.معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات تصریح 
کرد: همین برنامه رشــد را برای سال ۱۴۰۲ برنامه ریزی کردیم. بر اساس 
آمار ۱۰ ماهه، ۳۰ درصد رشــد تولید ماشین آلات معدنی و راهسازی در 
ســال۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ داشتیم.وی در ادامه گفت: برنامه داریم 
۱۵ هزار ماشین آلات راهسازی و معدنی فرسوده را نوسازی کنیم و سپس 
به سمت صادراتی شدن این محصولات برویم. به تبع اینکه در حال حاضر 
نیاز در داخل داریم صادرات انجام نمی شود. در این حوزه هر جایی که تولید 
داخل نداریم اجازه واردات می دهیم. اعلام می کنیم  که ضمن حمایت از 
تولید ماشــین آلات در داخل کشور آنجایی که تولید نداریم اجازه واردات 
دهیم و دســت معدن کاران را از ماشین آلات پرکنیم.موسوی در پاسخ به 
اینکه در بخش تولید ماشین آلات کشاورزی چه اقداماتی انجام شده است؟ 
گفت: در حوزه تراکتور  در ســال ۱۴۰۱ نه تنها تولید نیاز کشــور را کاملا 
تامین کرد، بلکه در ســال ۱۴۰۲ صادرکننده شدیم و امروز اجزا و قطعات 
و تراکتــور کامل صادر می کنیم. تاکنون نیز ۲۲ میلیون دلار تراکتور صادر 
کردیم.وی در ادامه گفت: هر جایی که نیاز در داخل داریم تولید را افزایش 
می دهیم و تامین می کنیم و ســپس به صمت صادراتی شدن می رویم.به 
گفته وی  برنامه ما در حوزه تجهیزات پزشــکی فقط تامین داخل نیست 
بحث های صادراتی اســت. در حوزه تجهیزات پزشکی مانیتورینگ علائم 
حیاتی را به ۷۰ کشور دنیا صادر می کنیم. تجهیزات اتاق عمل را به بیش 
از ۱۰ کشور دنیا صادر می کنیم.معاون وزیر صمت در پایان گفت: در سال 
رشد تولید گزارش پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی در مردادماه نشان 
داد که ۱۸ درصد در حوزه تولید ماشــین آلات و تجهیزات رشد داشتیم. 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس ۹ ماهه ابتدای سال از رشد تولید شرکت 
های بورســی نزدیک به ۱۱ درصد را در حوزه ماشــین آلات اعلام کردند. 
تقریبا شــاخص شرکت های تولید بورســی ۵۰ درصد از تولیدکننده های 
این حوزه را شــامل می شوند. پس رشــد تولید خوبی که امسال با وجود 
تمام مشــکلات رقم خورده داریم و کنارش نیز برنامه های صادراتی مدنظر 
اســت. با تمام شرکت هایی که چند ده تا چند صد میلیون دلاری صادرات 
داشــتند تماس گرفته و نیازهای تولید آنها احصا شده است و یک برنامه 
جهش صادراتی برای ســال ۱۴۰۳ در حال طراحی است که اجرایی شود.

قیمت نفت عقب نشست

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آسیا که توجه سرمایه گذاران 
بــه دورنمای ضعیف تقاضا و تورم بالای آمریکا جلب شــد، کاهش یافت.

به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۵۵ سنت معادل ۰.۷ درصد 
کاهش، به ۸۲ دلار و ۹۲ سنت در هر بشکه رسید. بهای قرارداد مارس نفت 
وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا که روز سه شنبه منقضی می شود، ۴۱ 
سنت معادل ۰.۵ درصد کاهش یافت و به ۷۸ دلار و ۷۸ سنت در هر بشکه 
رسید. قرارداد آوریل وســت تگزاس اینترمدیت، با ۰.۷ درصد معادل ۵۴ 
سنت کاهش، ۷۷ دلار و ۹۲ سنت در هر بشکه بود.هر دو شاخص نفت برنت 
و وســت تگزاس اینترمدیت روز جمعه، تحت تاثیر تنش های ژئوپلیتیکی 
در خاورمیانه که پیش بینی آژانس بین المللی انرژی از کاهش رشد تقاضا 
برای نفت را تحت الشعاع قرار داده بود، صعود کرده بودند.پریانکا ساچدوا، 
تحلیلگر شــرکت فیلیپ نووا در یادداشتی تحقیقاتی گفت: وست تگزاس 
اینترمدیت و نفت برنت، روز دوشنبه که سرمایه گذاران پس از جهش قابل 
توجه ارقام شــاخص قیمت تولیدکننده آمریکا، در نگرانی هایشان نسبت 
به وضعیت بخش تقاضا، بازنگری کردند، کاهشــی شدند.در بحبوحه رشد 
چشــمگیر هزینه های خدمات که می تواند نگرانی های تورمی را تشــدید 
کنــد، قیمت های تولیدکننده آمریکا در ژانویه، بیش از حد انتظار افزایش 
یافت.بازارها همچنین پس از بازگشت چین از تعطیلات یک هفته ای سال 
نوی چینی، هنوز مسیر تقاضا از ســوی این کشور را مشاهده نکرده اند و 
همزمــان، روز رئیس جمهور در آمریکا، معاملات را نســبتا آرام نگه دارد.

بعلاوه، سیاســتگذاران فدرال رزرو آمریکا در روز جمعه، سیگنال »صبر« 
در قبــال کاهش نرخ بهره را به بازارها مخابره کردند. نرخ های بهره بالاتر، 
هزینــه خرید نفت را بالا می برد و زمینه را بــرای روند نزولی بازار، فراهم 
می کند.بر اساس گزارش رویترز، همزمان با ادامه جنگ غزه و حملات رژیم 
صهیونیســتی، تحلیلگران گروه بانکی ANZ Research در یادداشتی برای 
مشتریان این بانک نوشتند: اوپک قادر خواهد بود بخش عمده اختلالات 
احتمالی را پوشــش دهد زیرا ظرفیت مازاد تولیدش به ۶.۴ میلیون بشکه 
در روز رســیده که بالاترین میزان در هشت سال گذشته است. همچنین 
چشم انداز نامطمئن تقاضا به بازار یادآوری شد و آژانس بین المللی انرژی 
هشدار داد انتظار می رود رشد تقاضا برای نفت در سال ۲۰۲۴ کاهش پیدا 
کنــد. این آژانس، مازاد عرضه در بازار در طول ســال را پیش بینی کرد.

گزیده خبر

رئیس کل بانک مرکزی:

پیشنهاد ایران برای داشتن سوئیفت و FATF مشترک اعضای بریکس

کنعانی: برجام در دستور کار استنمایشگاه رسانه های ایران

تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از 
دلاری به ریالی تصویب شد

سخنگوی دولت عنوان کرد

هدایت بانک ها به سمت تولید کنندگان

اعضای شــورای گفت وگو در صدونوزدهمین نشست خود تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری 
به ریالی را تصویب کردند.به گزارش ایســنا، صدونوزدهمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی با دو مصوبه به کار خود پایان داد. در این نشست اعضای شورای گفت وگو تصویب کردند که 
تعرفه های ثبت اقلام دارویی )داروهای دامپزشکی، واکسن ها، افزودنی ها و ...( از دلاری به ریالی تغییر 
یابد.مصوبه دیگر شــورای گفت وگو به حوزه حمل ونقل مربوط بود و مقرر شد وزارت راه و شهرسازی 
مصوبه ستاد تنظیم بازار در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتباط با افزایش قیمت بلیت به ترتیب ۲۵ و ۲۹ 
درصد را برای قطارهای ۵ ســتاره مانند سایر قطارها حداکثر تا پایان سال جاری ابلاغ کند.بنابر آنچه 

در این نشست عنوان شد، ......

برق تجدیدپذیرها به کدام کشورها می رسد؟

سود وام نوسازی مسکن کاهش می یابد

مدیر پروژه آب شیرین  کن بندرعباس عنوان کرد

انتقال ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب شیرین از خلیج فارس 
به فلات مرکزی
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گزیده خبر

رئیسی در جلسه نظارت ستادی معاونت علمی:

نگاه معاونت علمی باید به تامین 
نیازهای کشور و عقب نماندن از 

قافله علمی جهانی باشد

رئیس جمهور ارتقای بهره وری را از مسئولیت های اصلی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برشمرد و گفت: معاونت علمی در جایگاه 
شتاب دهندگی به دستگاه های مختلف کشور و همچنین ایجاد و توسعه زنجیره 
فعالیت هــای دانش بنیان، نقش مهمی در کمک به رفع موانع ارتقای بهره وری 
در دستگاه های مختلف دارد.به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی صبح امروز 
)دوشــنبه( در هفدهمین مقصد از جلســات نظارت ســتادی بر وزارتخانه ها 
و دســتگاه های اجرایی در جمــع مدیران معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
 )iHiT( دانش بنیان حضور یافت و ضمن بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران
و نیز ســامانه شــاخص های راهبردی این معاونت، گزارش عملکرد و اقدامات 
بخش های مختلف این معاونت را استماع و نکات و توصیه های کاربردی مهمی 
را در راستای ارتقای کارآمدی و بهبود عملکرد این مجموعه مطرح کرد.رئیس 
جمهور با تشــکر از همه تلاش ها و اقدامــات صورت گرفته در این معاونت در 
دوره فعلی و دوره های پیشین، با بیان اینکه کارهای بسیار ارزشمندی در این 
معاونت انجام شده، اما کارهای بسیاری نیز باید انجام شود، گفت: نگاه معاونت 
علمی باید در وهله اول به تامین نیازهای کشور و توأمان به وضعیت کشورهای 
اطراف، منطقه و عرصه جهانی باشد تا از قافله علمی دنیا عقب نمانیم.رئیسی 
شناسایی نخبگان و فراهم کردن شرایط رشد و پیشرفت آنها را از ماموریت های 
اساســی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برشمرد و اظهار داشت: در 
شناسایی این سرمایه عظیم انسانی، صرفا به این اکتفا نکنید که نخبگان به شما 
مراجعه کنند، بلکه شما افراد برخوردار از اندیشه، ابتکار و خلاقیت را در محافل 
علمی شناسایی کرده و آنها را برای فعالیت در بخش های دولتی و خصوصی و 
تبدیل ایده هایشان به کار و ثروت دعوت کنید.رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
توانمندســازی بخش خصوصی و جایگاه حمایت، هدایت و نظارتی دولت در 
قبال این بخش، توسعه فناوری در کشور را نیازمند تدوین نقشه راهی دانست 
که معاونت علمی و فناوری باید در طراحی این نقشه راه بر اساس برنامه ریزی 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت نیازهای اساســی کشور را شناسایی کرده 
و متناســب با امکانات و بودجه موجــود، اولویت بندی انجام و جهت رفع آنها 
اقدام یا راهکار ارائه کند.رئیســی در ادامه بر ضرورت هم پوشــانی و هم افزایی 
صندوق های متعدد و مختلف موجود در کشور در زمینه حمایت از فعالیت های 
دانش بنیان تاکید کرد و درباره نیاز مطرح شــده برای گســترش تشکیلاتی 
معاونت علمی و فناوری هــم گفت: اگر معتقدید که مجموعه معاونت نیاز به 
افزایش تعداد نیروی انســانی دارد، باید این ملاحظه جدی را نظر بگیرید که 
معاونت علمی قرار است یک مجموعه ستادی چابک در نقش هدایت، حمایت 
و نظارت و رصد و پایش فعالیت های علمی و دانش بنیان کشور باشد و لذا شما 
باید ابتدا شــغل تعریف کنید و سپس شــاغل جذب کنید و دیگر اینکه نباید 
بسط و گســترش بخش اداری مدیران شما را درگیر مسائل سازمانی و اداری 
کرده و از مسئولیت اصلی حمایت گری و تسهیل گری فعالیت های دانش بنیان 
غافل کند.رئیس جمهور ارتقای بهره وری را نیز از مسئولیت های اصلی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برشمرد و افزود: معاونت 
علمی در جایگاه شــتاب دهندگی به دســتگاه های مختلف کشور و همچنین 
ایجاد و توســعه زنجیره فعالیت های دانش بنیان، نقش مهمی در کمک به رفع 
موانع ارتقای بهره وری در دستگاه های مختلف دارد.رئیسی همچنین با تاکید 
بــر وظیفه معاونت علمی و فناوری در نظــارت و حمایت از فعالیت بنگاه های 
دانش بنیان و جلوگیری از تبدیل شدن بخش های دولتی به رقیب این بنگاه ها، 
اظهار داشــت: جلسه بعدی شــورای عالی فناوری تا پیش از پایان سال برگزار 
شود تا دستور کار معاونت علمی برای ایجاد هماهنگی در ماموریت بخش ها و 
دستگاه های مختلف اجرایی با فعالیت های دانش بنیان کشور در مسیر توسعه 
و تسهیل بیش از پیش فعالیت های فناورانه به تصویب برسد.رئیس جمهور در 
بخش دیگری از ســخنان خود در جمع مدیران ارشد معاونت علمی و فناوری 
بر ضرورت فراهم آوردن زمینه اشتغال برای فارغ التحصیلان به عنوان یکی از 
مهم تریــن وظایف این معاونت با احصای دقیق آمار نیروهای آماده به کار فارغ 
التحصیل و تعداد شرکت های دانش بنیان مورد نیاز برای اشتغال آنها تاکید کرد 
و افزود: با توجه به ظرفیت بســیار بالای موجود در حوزه علم و فناوری کشور، 
هدف گذاری در زمینه ایجاد اشــتغال باید به گونه ای باشــد که علاوه بر رفع 
کامل مشکل بیکاری فارغ التحصیلان، زمینه برای بازگشت نخبگان در خارج 
کشور نیز فراهم شود.»اهتمام و پیگیری حل اختلاف نظرهای احتمالی میان 
شرکت های دانش بنیان، بخش خصوصی و دســتگاه های اجرایی«، »تسریع 
و تســهیل صدور روادید برای رفت و آمد نخبگان شــرکت های دانش بنیان 
فعال در کشــور«، »فراهم کردن زمینه برای ورود شرکت های دانش بنیان به 
بورس«، »بازاریابی و بازارسازی داخلی و خارجی برای محصولات شرکت های 
دانش بنیان«، »حساســیت ویژه نسبت به واردات بی رویه و جلوگیری از ورود 
محصولات تولید مشابه شرکت های دانش بنیان داخلی«، »تسریع در رفع موانع 
اداری و کاهش مدت زمان جذب نخبگان«، »توجه به تنوع گرایی بر اســاس 
اولویت های ملی« و »بررسی و ارزیابی دقیق تاثیر سیاست های اقتصادی، پولی 
و بانکی در توسعه شــرکت های دانش بنیان« از دیگر دستورات و توصیه های 
مهم رئیس جمهور به مدیران ارشد معاونت علمی و فناوری بود.رئیسی ضمن 
تقدیر از برپایی نمایشگاه دستاوردهای شرکت های دانش بنیان ایرانی در خانه 
نوآوری و فناوری، بر ضرورت استمرار روایت پیشرفت با هدف شناخت هر چه 
بیشتر نسل آینده از پیشرفت ها و دستاوردهای کشور تاکید کرد.رئیس جمهور 
همچنین با تاکید بر اهمیت مسئولیت پذیری و خطرپذیری سرمایه گذاری در 
شرکت های دانش بنیان از سوی صندوق نوآوری و شکوفایی، تضمین وثایق این 
شرکت ها برای دریافت تسهیلات را از جمله اقدامات خوب و بسیار مثبت این 

صندوق در این راستا عنوان کرد.

نمایشگاه رسانه های ایران

کنعانی: برجام در دستور کار است
نشســت خبری سخنگوی وزارت خارجه - دوشنبه - در بیست و 
چهارمین نمایشــگاه رسانه های ایران برگزار شد.به گزارش ایسنا، 
ناصر کنعانی در این نشست با تبریک برگزاری نمایشگاه رسانه های 
ایران بعد از ۶ ســال گفت: در این جا لازم است از اهالی رسانه و 

دوستان در وزارت ارشاد برای برگزاری این نمایشگاه تشکر کنم.
حضور باشــکوه مــردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن نشــان داد که 
خستگی ناپذیر پای ارزش های انقلاب اسلامی و نظام هستندوی 
همچنین در ابتدای ســخنان خود از حضور باشــکوه مردم ایران 
در راهپیمایی ۲۲ بهمن گفت: این حضور باشــکوه نشان داد که 
مردم کشورمان، خستگی ناپذیر پای ارزش های انقلاب اسلامی و 
نظام هســتند.کنعانی گفت: این حضور خاک یاس و ناامیدی را 
بر دشــمنان این مرز و بوم پاشید.ســخنگوی وزارت امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران همچنین گفت: مراسم سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران به صورت باشکوه در نمایندگی های ایران در 
خارج از کشور برگزار شد .حضور باشکوه مردم در انتخابات نشان 
خواهد داد که متعهدانه پای انقلاب هســتندکنعانی همچنین با 
اشــاره در پیش بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری و با اشاره به اهمیت حضور باشکوه مردم در این انتخابات 
گفت: حضور باشــکوه مردم در این انتخابات نشان خواهد داد که 
مردم ایران مسئولانه، متعهدانه و علاقه مندانه پای انقلاب اسلامی 
هستند.کنعانی با اشــاره به نزدیک شدن به روزهای پایانی سال 
۱۴۰۲ گزارش کوتاهی از فعالیت های دســتگاه دیپلماســی در 
یک ســال گذشته گفت: در یک سال گذشــته شاهد پویایی در 
روابط خارجی بودیم. در یک ســال گذشــته تلاش داشته ایم که 
سیاست خارجی و دیپلماســی اقتصادی پررونقی داشته باشیم .

ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: در 
ســایه ارشادها و راهنمایی های حکیمانه رهبری و مبتنی بر نگاه 
دولت ایران مبنی بر گسترش روابط با کشورهای همسایه و حوزه 
آسیا و برقراری روابطی پویا و متوازن با کشورهای مختلف جهان 
شاهد پویایی چشم گیری در توسعه روابط خود بودیم.شاهد دوران 
روابط بسیار خوب و پویایی با اکثر همسایگان مرزی و منطقه ای 
هســتیم کنعانی ادامه داد: ما شــاهد دوران روابط بسیار خوب و 
پویایی با اکثر همســایگان مرزی و منطقه ای هستیم و در سایه 
توسعه روابط اقتصادی، شاهد توسعه تبادلات تجاری با کشورهای 
همسایه و پیرامونی و البته کشورهای دور دست هستیم. استفاده 
از سازوکارهای منطقه ای و چندجانبه یکی دیگر از دستاوردهای 
سیاست خارجی ایران بود.سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران تاکید کرد: عضویت در برخی ســازوکارهای مهم 
از جمله بریکس و تقویت روابط با ســازمان همکاری اوراســیا و 
امضای برنامه های جامع بلند مدت با برخی کشورها نشان دهنده 
پویایی کشور در رونق بخشی به روابط تجاری و سیاسی جمهوری 
اسلامی ایران است .وی تصریح کرد: دولت توسعه مناسبات اقتصاد 
محــور را با جدیت محل توجه خودش قــرار داده و این موضوع 
را دنبال خواهد کــرد. توجه به همه ظرفیت های ملی به ویژه در 
زمینه توســعه تجاری محل توجه دستگاه سیاست خارجی است 
و امیدواریم که بتوانیم انتظــارات به حق ایران را محقق کنیم و 
شرایط اقتصادی بهتری را برای معیشت مردم رقم بزنیم.کنعانی 
بیان کرد: همکاری ها و هم افزایی های مناسبی میان وزارت امور 
خارجه و دستگاه های اقتصادی کشور وجود دارد و امیدواریم که 
بتوانیم اهداف اقتصادی کشور را با این هماهنگی ها محقق کنیم.

جامعه جهانی برای توقف جنایت های جنگی رژیم صهیونســیتی 
علیه مردم غزه مسئولیت جدی داردسخنگوی وزارت امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران در پاسخ به ســوالی در مورد تجاوزات 
جدید رژیم صهیونســیتی علیه مردم غــزه و تهدیدات این رژیم 
علیه رفح گفت: تحولات اخیر در غزه نشــان داد که ماهیت رژیم 
صهیونسیتی به چه میزان مبتنی بر جنایت و وحشی گری است.

کنعانی تاکید کرد: جامعه جهانی در راســتای ایجاد بازدارندگی 
و توقــف جنایت های جنگی رژیم صهیونســیتی علیه مردم غزه 
مسئولیت جدی دارد.پیشنهاد ایران برای برگزاری اجلاس فوری 
وزیران خارجه کشــورهای اســلامی و میزبانی از آن ئسخنگوی 
وزارت خارجه همچنین با اشاره به ظرفیت های سازمان همکاری 
اســلامی برای ایجاد بازدارندگی فوری جهت توقف جنایت های 
رژیم صهیونســیتی علیه مــردم غزه گفت: در همین راســتا ما 
خواهان برگزاری دومین نشست فوری وزیران امور خارجه سازمان 
همکاری اســلامی  با تمرکز فلسطین شــده ایم.وی ادامه داد: در 
این ارتباط یادداشت رسمی از طریق نمایندگی خود نزد سازمان 
همکاری اسلامی به دبیرخانه این سازمان ارسال کرده ایم و اعلام 
آمادگی کرده ایم که میزبان این نشست باشیم.روابط ایران و عراق 
در بهترین شــرایط خود قرار داردســخنگوی وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به  سوالی تاکید کرد: روابط ایران 
و عراق در بهترین شرایط خود قرار دارد و در زمینه های متنوع و 
گســترده توسعه پیدا کرده است.وی با بیان اینکه دو دولت ایران 
و عراق برای انجام تلاش های مشــترک برای ارتقای مناسبات در 
زمینه های اقتصادی، تجــاری و همکاری های امنیتی و مقابله با 
زمینه های بی ثباتی و تروریســم عزم و اراده مشترک دارند، ادامه 
داد: سند توافق امنیتی که بین ایران و عراق به امضا رسیده یکی 
از توافقات دو کشــور است. گام های بزرگی در راستای اجرای این 
سند برداشته شده و گام های تکمیلی در حال انجام است.کنعانی 
تاکید کرد: ما اجرای کامل مفاد این سند را در مسیر تحقق منافع 
دو کشور و تحکیم امنیت برای دو کشور قلمداد می کنیم و تفاهم 
خوبی در این زمینه بین دو کشــور وجــود دارد  .حضور نیروهای 
خارجی در عراق را  کمک کننده به ثبات در این کشور نمی دانیم

وی در بخشی از ســخنان خود در پاسخ به سوالی تاکید کرد: ما 
حضــور نیروهای خارجی در عراق را  کمــک کننده به ثبات در 
این کشور نمی دانیم.ما به مدیر کل آژانس توصیه می کنیم که از 
اظهار نظرهای خــارج از چارچوب و وظایف حرفه ای خود پرهیز 
کندسخنگوی وزارت امور خارجه ایران در ادامه گفت وگوی خود 
با خبرنگاران در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی اعلام کــرده که برنامه 
هســته ای ایران شفاف نیســت، گفت: همان طور که جمهوری 
اســلامی ایران بارها اعلام کرده است فعالیت های هسته ای ایران 
صلح آمیــز و مبتنی بر قوانین و مقررات بین المللی اســت و در 
چارچوب موافقتنامه جامع پادمان در حال انجام است.وی با بیان 
اینکه جمهوری اســلامی ایران فعالیت های صلح آمیز خود را در 
چارچوب حقوق و تعهداتش انجام می دهد، تصریح کرد: اساســا 
دستیابی به سلاح هسته ای در دکترین نظامی ایران هیچ جایگاهی 
ندارد و فتوای مقام معظم رهبری در این زمینه مشــخص است.

کنعانــی ادامه داد: ما به مدیــر کل آژانس توصیه می کنیم که از 

اظهار نظرهای خــارج از چارچوب و وظایف حرفه ای خود پرهیز 
کند و اجازه ندهد که آژانس تبدیل به عرصه ای برای طرح مباحث 
سیاســی، غیرحرفه ای و غیر فنی شــود.طرح مباحثی حقوقی و 
فنی از سوی مقامات کویت در مورد میدان آرش هیچ گونه حقی 
را بــرای طرف بیان کننده این مواضع ایجاد نمی کندوی در ادامه 
گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر 
اینکه دولت کویت در طول مــدت اخیر برای چندمین بار اعلام 
کرده است که ایران سهمی از میدان گازی آرش ندارد و آیا تهران 
نمی خواهد اقدام جامعی در ارتباط با این گونه اظهار نظرها داشته 
باشــد، گفت: جمهوری اســلامی ایران در حفاظت و حمایت از 
حقوق ملت ایران اهتمام جــدی دارد و طرح مباحثی حقوقی و 
فنی از سوی مقامات کشور کویت در مورد میدان آرش هیچ گونه 
حقی را برای طرف بیان کننده این مواضع ایجاد نمی کند.کنعانی 
گفت: ایران بهترین راهکار را در مورد این موضوع حقوقی و فنی 
استمرار مذاکرات تیم های حقوقی و فنی دو کشور می داند و طرح 
این مباحث را در فضای رســانه ای کشور کمک کننده نمی داند.

وی تأکید کرد: ما در راستای استمرار و تلاش های حقوقی خود در 
این زمینه در راستای صیانت و حفاظت از حقوق ملت ایران ذره ای 
تعلل نمی کنیم.رژیم صهیونیستی به دلیل تحقق اهدافش مایل به 
توقف جنگ و ایجاد آتش بس در غزه نیســت ئسخنگوی وزارت 
امور خارجه همچنین در بخش دیگری از صحبت های خود در این 
نشست مطبوعاتی در پاسخ به سوالی تأکید کرد: رژیم صهیونیستی 
به دلیل تحقق اهدافش مایل به توقف جنگ و ایجاد آتش بس در 
غزه نیســت و در واقع این رژیم و بینیامین نتانیاهو منافع خود را 
بر تداوم جنگ و دامن زدن به ناامنی و بی ثباتی می داند.گره زدن 
آتش بس به موضوعاتی همچون پسا غزه و یا نحوه اداره کردن غزه 
پس از جنگ را نمی پذیریم وی در این ارتباط گفت: ما گره زدن 
آتش بس به موضوعاتی همچون پسا غزه و یا نحوه اداره کردن غزه 
پس از جنگ را نمی پذیریم و این یک امر مرتبط با مردم فلسطین 
است و این یک تصمیم فلسطینی است و باید خود مردم فلسطین 
در این ارتباط تصمیم بگیرند.کنعانی همچنین گفت: ضرورت دارد 
که جامعه جهانی هر چه ســریعتر نســبت به ایجاد آتش بس و 
توقف جنایت های صهیونیست ها در غزه عمل کند و نهادهای بین 
المللی به وظایف خود در این ارتباط مســئولانه تر عمل کنند.وی 
همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط با افزایش تعداد خبرنگارانی 
که در طول جنگ غزه توسط صهیونیست ها به شهادت رسیده اند 
و اهمیــت پیگیری ایــن موضوع در مجامــع بین المللی تصریح 
کرد: در اینجا و در نمایشــگاه مطبوعات لازم است که به تمامی 
شــهدای رسانه که در راستای حق و دفاع از آن ایستادگی کردند 
و به شهادت رسیده اند ادای احترام کنم.به شهادت رساندن تعداد 
زیــادی خبرنگار در غزه یکــی از مصادیق ارتکاب جنایت جنگی 
توسط صهیونیست ها است کنعانی ادامه داد: به شهادت رساندن 
ده ها نفر از خبرنگاران و فعالان رسانه ای توسط صهیونیست ها در 
طول بیش از این چهار ماه نشــان می دهد که رژیم صهیونیستی 
به چه میزان از انعکاس واقعیت های جنگ و جنایت های این رژیم 
علیه مردم فلســطین وحشت زده است. وی بیان کرد: به شهادت 
رساندن این تعداد خبرنگار یکی از مصادیق ارتکاب جنایت جنگی 
توسط صهیونیست ها اســت و قطعا این موضوع قابلیت پیگیری 

حقوقی در عرصه های بین المللی را دارد.
 مقدمات کار برای انجام عمره مفرده فراهم شده است سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران همچنین در پاســخ به ســوالی مبنی بر 
اینکه به نظر می رسد اعزام شهروندان ایرانی به حج عمره در سال 
جاری منتفی شــده اســت، تصریح کرد: موضوع عمره مفرده به 
عنوان یکی از موضوعات مورد توافق ایران و عربســتان از ســوی 
وزارت خارجه و سازمان حج و زیارت و بعثه مقام معظم رهبری در 
گفت وگو با مقامات ســعودی دنبال می شود. خوشبختانه در این 
زمینه توافقی مشــترک بــرای انجام عمره مفــرده وجود دارد و 
مقدمات کار فراهم شده است. کنعانی ادامه داد: هیأت هایی از بعثه 
مقام معظم رهبری، ســازمان حج و زیارت و سازمان هواپیمایی 
کشور در این ارتباط به عربستان سفر کردند و گفت وگوهای خوبی 
با همتایان خود داشتند. وی گفت: براساس آنچه که ما می دانیم و 
مقامات سعودی از جمله شــخص وزیر خارجه عربستان به وزیر 
خارجه ایران اعلام کرده اســت مســئله در این زمینه صرفا یک 
موضوع فنی اســت و اختلاف نظر فنی بین ســازمان هواپیمایی 
کشــوری ایران و طرف های سعودی است. متأسفانه مذاکرات در 
این زمینه به درازا کشیده است. چندین بار وزارت خارجه در این 
زمینه ورود پیدا کرده اســت و با مقامات ســعودی از جمله وزیر 
خارجه این کشور گفت وگو داشته است. امیدواریم همان طور که 
وزیر خارجه عربستان سعودی در گفت وگو با آقای امیرعبداللهیان 
وعده دادند خودشان در این زمینه ورود پیدا کنند و موضوع حل 
و فصل شود. اتفاقات اخیر به معنای لغو عمره مفرده در سال جاری 
نیست کنعانی ادامه داد: همان طور که سازمان حج و زیارت اعلام 
کرده اســت این اتفاقات به معنای لغو عمره مفرده در سال جاری 
نیست و امیدواریم در سریع ترین زمان ممکن مشکل فنی ایجاد 
شده حل و فصل شــود. دیوان لاهه در معرض آزمون جدی قرار 
دارد سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران  در این 
نشست در خصوص درخواست آفریقای جنوبی برای اضافه کردن 
دستورات جدید به شکواییه خود در دیوان بین المللی دادگستری 
هم گفت: ما معتقدیم که دیوان در معرض آزمون جدی قرار دارد 
که به  چه میزان از عهده مسئولیتش برخواهد آمد. قرار صادره از 
سوی دیوان، مسئولیت جدی برای رژیم اشغالگر ایجاد کرد تا کلیه 
اقدامات جنایات آمیز خود را متوقف کند. دیوان در این رابطه قرار 
خــودش را مطرح کرد. وی ادامه داد: در ارتباط با  شــکایت دوم 
آفریقای جنوبی نظر دیوان است که قرار اولیه کفایت لازم را دارد. 
ما انتظــار داریم دیوان در ارتباطات با قــرار اولیه جدیت لازم را 
داشته باشد و رژیم را مسئول تلقی کند و اقدام اولیه خودش را با 
گام هــای تکمیلی کامل کند. این انتظار ملت های جهان اســت. 
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در 
پاسخ به سوالی تاکید کرد: پیش نویس قطعنامه جدیدی از سوی  
دولت الجزایر در ارتباط با موضوع غزه و فلسطین در شورای امنیت 
سازمان ملل مطرح شده است و متاسفانه آمریکا پیشاپیش با این 
قطعنامه مخالفت کرده و باید دید شورای امنیت سازمان ملل در 
جلسه خود به چه میزان می تواند به مسئولیت خود در ایجاد صلح  
و بازدارندگی از ادامه جنایت های رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه 
عمل کند.آنچه در دریای سرخ می گذرد معلول جنایاتی است که 
در غزه اتفاق می افتدسخنگوی وزارت امور خارجه درباره حملات 
آمریــکا و انگلیس به یمن و رایزنی ایران برای توقف این حملات 
گفت: اقدامات این دو کشور نقض حاکمیت و تمامیت ارضی یک 

کشور مستقل و عضو سازمان ملل متحد است و اقدامی متجاوزاته 
و خودسرانه است. این اقدامات غیرقانونی و یک جانبه نشان دهنده 
آن اســت که این کشورها اساسا هیچ اعتقادی به نظم و قوانین و 
ســاز و کارهای بین المللی ندارند. این دو کشور مدعی هستند به 
دنبال توســعه دامنه جنگ در منطقه نیســتند، اما این حملات 
برخلاف ادعاهای مطرح شــده آنهاســت و اتفاقا دنبال ناامنی و 
بی ثباتی و گســترش جنگ از جغرافیای فلسطین به دیگر نقاط 
هســتند و این حملات از نظر ما محکوم اســت و ادعای آنها هم 
ادعای باطلی است. آنچه در دریای سرخ می گذرد معلول جنایاتی 
اســت که در غزه اتفاق می افتد. جمهوری اسلامی ایران در این 
رابطه صریحا اعلام کرده است و به همتای انگلیسی و آمریکایی ها، 
رســانه ای و از طریق واسطه ها اعلام شده است. وی درباره لیست 
کالاهای صهیونیستی که گفته شده وزارت خارجه باید این لیست 
را منتشــر کند؟ گفت: تحریم کالاهای رژیم غاصب صهیونیستی 
مطالبه همه انسان های آزادی خواه جهان است و ما هم با توجه به 
تاکید رهبری معتقدیم اگر شریان های این رژیم ولو صرفا توسط 
کشورهای اسلامی قطع شود، امکان تداوم جنایاتش با این حجم 
را دیگر ندارد. قانون مجلس وظایف دستگاه ها را روشن کرده است 
و بر همین اســاس وزارت خارجه مکلف به شناســایی و تنظیم 
فهرست شرکت ها و کالاهایی است که مرتبط با این رژیم است و 
ما به وظیفه خودش پایبند هســتیم. وزارت امور خارجه در یک 
سال گذشته علاوه بر تکمیل لیست های موجود، سه جلسه هم با 
نمایندگان ذی ربط داشــته است و نتیجه را به نهادها و دستگاه 
های مربوطه اعلام کرده و جلسه چهارم هم در حال تنظیم است. 
آخرین نتیجه هم تقدیم وزارت صمت شده است و این فهرست در 
اختیار گمرک ایران قرار گرفته است. طبیعی است گمرک مسئول 
اجرای این موضوع است، اما قانون وظیفه ای را برای انتشار فهرست 
مذکور برای وزارت امور خارجه تعیین نکرده است. کنعانی ادامه 
داد: هیچ کالای شناخته شده صهیونیستی وارد ایران نخواهد شد 
و این ممنوع است و تنظیم لیســت به معنای زمینه سازی برای 
انجام وظیفه بهتر کمرگ اســت تا با شناسایی دقیق تر مانع ورود 
این کالاها شــود. حضــور ما در دوحه جهت جلــب نظر جامعه 
بین المللی برای ایجاد شــرایط هموار و بهتر در افغانســتان است 
ســخنگوی وزارت امور خارجه درباره نشست دوحه که پیرامون 
مسائل افغانســتان بوده است، گفت: ایران بر ضرورت کمک همه 
کشورها و مجامع بین المللی برای بهبود شرایط افغانستان و تحکیم 
صلح و ثبات و ایجاد شرایط بهتر برای مردم این کشور تاکید دارد. 
ما در قالب های دو جانبه و منطقه ای و بین المللی همواره در مسیر 
کمک به این روند تلاش و مشارکت داشتیم و از مشارکت در ساز 
و کارهای چندجانبه برای تبیین مواضع سازنده خودمان در ارتباط 
با افغانستان اســتفاده کردیم. حضور ما در دوحه هم در راستای 
همین مساله و در جهت جلب نظر جامعه بین المللی برای ایجاد 
شرایط هموار و بهتر در این کشور است. ما معتقدیم سازمان ملل 
متحد و ســازمان های بین المللی باید به کشــورهای همسایه و 
افغانستان برای اینکه ساز و کاری به اسم افغانستان شکل گیرد و 
شرایط سیاسی و امنیتی بهتری را شاهد باشیم، کمک کنند. ما در 
ایــن رابطه ابتکار عمل های خوبی را مطرح کردیم و در هر ابتکار 
عملی که مطرح شد و احساس کردیم به بهبود شرایط این کشور 
کمک می کند مشارکت داشته ایم. نگران کنفرانس مونیخ و اهدافی 
که بنیانگذارانش برای آن تعریف کرده اند، هستیم کنعانی درباره 
دعوت نشدن وزیر خارجه ایران به کنفرانس امنیتی مونیخ اظهار 
کرد: ما نگران این کنفرانس و اهدافی که بنیانگذاران آن برای آن 
تعریف کرده اند، هستیم. متاسفانه مجریان این کنفرانس برخلاف 
اهداف بنیانگذاران آن در مسیر غلط حرکت می کنند و چارچوب 
آن را به یک جایگاهی تبدیل کرده اند که دیدگاه غیرسازنده در آن 
مطرح شــود. انتخاب گزینشی کشــورها و محروم کردن برخی 
کشورها که اتفاقا نقش مهمی در امنیت منطقه دارند و این نقش 
اثبات شــده اســت و از ســویی دعــوت از کشــورها و مقامات 
جنایت کاری که ســابقه جنایات آنها در مقابل دیدگان ملت های 
جهان است، نشان می دهد مجریان این کنفرانس در مسیر غلطی 
هستند. به جای اینکه نگران حضور خود در این کنفرانس باشیم، 
نگران این کنفرانس و سرنوشت آن هستیم. این کنفرانس تریبونی 
برای بیان و اعلام مواضع غیرعادلانه و غیرمنصفانه و غیرصادقانه 
علیه کشورهای مستقل شده است.وی افزود: ای کاش مسئولان 
این کنفرانس در یک رویکرد مسئولانه این نشست را فرصتی قرار 
می دادند که همه آنها که نسبت به امنیت بین الملل نگاه صادقانه 
دارنــد، حضور پیدا کنند و به جــای دعوت از مقامات جنایت کار 
صهیونیســتی که در دادگاه کیفری بین المللی متهم هستند، از 
نمایندگان فلســطین دعوت می کردند، آنچه مخل صلح و امنیت 
منطقه ای اســت، اشغالگری اســت نه مقاومت مردم فلسطین و 
کشورهایی که از حقوق فلسطین دفاع می کنند. ما نگران حال و 
روز و جایگاه کنفرانس امنیتی مونیخ هستیم.ایران مقاومت در برابر 
جنایــات رژیــم صهیونیســتی را در چارچــوب دفــاع از خود 
می داندسخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در پاسخ به سوالی 
دیگر درباره ســفر اخیر امیرعبداللهیان بــه لبنان و تحولات این 
کشور گفت: بارها گفتیم آنچه جریان های مقاومت انجام می دهند 
نگاه مسئولانه این گروه ها در حمایت از ملت فلسطین و غزه است 
که بیش از چهار ماه و نیم در معرض سیاست نسل کشی توسط 
رژیم صهیونیســتی با حمایت آمریکا و اروپا قرار دارند. نیروهای 

مقاومت تحت امر ایران نیستند. جمهوری اسلامی ایران در منطقه 
نیروهای وکالتی ندارد که به جای ایران اقداماتی انجام دهند آنها 
در چارچــوب مصالح و منافع دولت ها و اصول اعلام شــده خود 
تصمیم می گیرند. در عین حال امنیت لبنان برای کل منطقه مهم 
است، لبنان مثل دیگر کشــورهای منطقه در سالیان گذشته در 
معرض تجاوز نظامی رژیم غاصب صهیونیستی بوده است و همه 
کشــورهای منطقه رژیم غاصب صهیونیســتی را تهدیدی برای 
امنیت و حاکمیت خود می دانند.وی تاکید کرد که ایران حمایت 
از فلسطین را اقدامی اخلاقی و انسانی می داند و مقاومت در برابر 
جنایــات این رژیم را در چارچوب دفــاع از خود می داند.کنعانی 
درباره ســفر رئیس قــوه قضاییه به عراق گفت که این ســفر در 
چارچوب همکاری های خوب ایران و عراق و بر اســاس دعوت به 
عمل آمده و در استمرار مشورت های دوجانبه دو کشور انجام شد 
و گفت گوهــای خوبی هم داشــتند. در زمیــه حقوقی و قضایی 
موضوعاتی برای همکاری داریم و پیگیری حقوقی اقدام آمریکا در 
ترور سردار شهید حاج قاسم سلیمانی را نیز در دستور کار داریم. 
اقدامات مشــترک دو کشور یکی از مسیرهای مهم مورد پیگیری 
برای محاکمه جنایتکارانی اســت که موجب این جنایت شدند. 
پیگیری این مســاله در مجامع بین المللی به خاطر انجام آن در 
خاک عراق نیازمند مشورت و اقدام دو جانبه است. هیچ اقدام ضد 
ایرانی بی پاســخ نمانده و نخواهد ماند وی درباره شهادت و ترور 
مستشاران ایرانی در کشورهای سوریه و واکنش ایران به این مساله 
گفت: مقامات ذی ربط ایران اعلام کردند هیچ اقدام ضد ایرانی بی 
پاســخ نمانده و نخواهد ماند و هر اقدامی که رژیم صهیونیستی 
مرتکب شــده و شود پاسخ داده می شــود و هر اقدام متجاوزانه 
احتمالی دیگر هم بدون پاسخ نمی ماند و مقامات صهیونیستی این 
پاسخ ها را درک کردند و بارها طعم تلخ سیلی های محکم ایران را 
چشــیدند. برجام هم چنان در دستور کار جمهوری اسلامی ایران 
است سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره مذاکرات احیای برجام 
گفت: این مساله هم چنان در دستور کار جمهوری اسلامی ایران 
اســت و بارها اعلام شده است که با وجود خنثی سازی تحریم ها 
یکی از رویکردهای اساســی دولت و دستگاه دیپلماسی است اما 
رفع تحریم های ظالمانه در چارچوب برجام و برگرداندن متعهدانه 
و مسئولانه دیگر طرف های برجامی هم مدنظر دستگاه دیپلماسی 
است. تلاش های دیپلماتیک متوقف نشده و گفت وگوهایی هم در 
این زمینه انجام شده و کانال های ارتباطی تبادل پیام در این زمینه 
برقرار است و برای تامین حقوق ملت فرصتی را از دست نمی دهیم 
و به مذاکره برای رفع تحریم ها پایبند هســتیم. وی درباره انفجار 
اخیر لوله های گاز در ایران گفت: با توجه به ماهیت امنیتی مساله، 
برای صحبت در این رابطه صاحب صلاحیت نیستم و اطلاعاتی در 
این رابطه ندارم و مراجــع ذی صلاح بنا بر صلاحدید خود اطلاع 
رســانی می کننــد. حق آبه هیرمنــد مطالبه جدی ایران اســت 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره به نتیجه نرسیدن مذاکرات با 
طرف طالبان برای حق آبه رود هیرمند تصریح کرد: حق آبه هیرمند 
مطالبه جدی ایران است و حقوق غیرقابل انکار جمهوری اسلامی 
ایران از ســوی دولت و ملت اســت و این مطالبــه به حق را در 
گفت وگوها با مقامات دولت سرپرســتی افغانستان دنبال کرده و 
می کنیم، معتقدیم در این رابطه مقامات افغانستان علاوه بر اظهار 
نظر باید التزام عملی خود را نشــان دهنــد.از ناحیه فعالیت های 
هسته ای ایران هیچ خطری متوجه هیچ طرفی نیست وی درباره 
بیانیه گروه هفت خاطرنشــان کرد: طرح موضوعات سیاسی یک 
جانبه در نشســت هایی از این دست را با اهداف و انگیزه سیاسی 
تلقی می کنیم و این اظهارات را مردود می دانیم. بر خلاف ادعاها 
ایران در موضوع هســته ای طرف مســئول اســت و گزارش های 
بازرسان نشان داده فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز است و از 
ناحیه این فعالیت ها هیچ خطری متوجه هیچ طرفی نیست. آنها 
که فعالیت های ایران را به دروغ و با انگیزه سیاسی تهدید و تبلیغ 
می کنند اتفاقا از جمله کشورهایی هستند که دارای زرادخانه های 
هســته ای هســتند که بر خلاف قوانین و مقرارت بین المللی و 
تهدیدی برای صلــح و امنیت بین المللی اســت.آمریکا و برخی 
کشورهای اروپایی از جنگ در اوکراین بهره می برندکنعانی گفت: 
ایــران اثبات کرد که طــرف متعهد و مســئول و دارای اقدامات 
مســئولانه برای امنیت سازی و صلح ســازی منطقه است و بارها 
تاکید کردیم که رویکردهــای نظامی کمکی برای اهداف نظامی 
نیســت، آنها که ایران را به صادرات سلاح و پهپاد برای یک طرف 
جنگ در اوکراین معرفی می کنند، انگیزه سیاسی دارند. از ابتدای 
جنگ اعلام کردیم از ساز و کار سیاسی برای حل و فصل مناقشه 
در اوکراین اســتقبال می کنیم و هیچ پهپادی را به روســیه برای 
جنگ با اوکراین صادر نکردیم و برخلاف ادعاهایی که علیه ایران 
مطرح می شــود معتقدیم این آمریکا و برخی کشورهای اروپایی 
هستند که از جنگ در اوکراین بهره می برند.ادعاها در بیانیه گروه 
هفت را به طور کلی مردود اعلام می کنیم وی خاطرنشــان کرد: 
رشــد جهشی صادرات تســلیحات آمریکا به دو مقصد اوکراین و 
کشورهای اروپایی که تامین کننده سلاح دولت اوکراین هستند 
نشان می دهد که چه کسانی از ادامه جنگ بهره  می برند. آنها که 
علیه ایران ادعا می کنند، علیه ملت اوکراین اقدام کردند و مخالف 
راهکار سیاسی برای پایان دادن به جنگ هستند و ما این ادعاها 

در بیانیه گروه هفت را به طور کلی مردود اعلام می کنیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی از راه اندازی ۱۱ دســتگاه جدید آشکارســاز کامیون خبر داد.به گزارش ایســنا، سید احسان 
خاندوزی عصر یک شــنبه ۲۹ بهمن ۱۴۰۲ در جلسه هیئت دولت با بیان اینکه »تا پیش از دولت مردمی در مجموع ۱۸ 
دستگاه آشکارساز کامیونی در کشور راه اندازی شده بود«، از راه اندازی ۱۱ دستگاه جدید در دولت مردمی خبر داد و گفت: 
با پشتیبانی که دولت از شرکت های دانش بنیان فعال کشور در این زمینه داشته، کار آنها رونق خوبی پیدا کرده و اخیرا از 
برخی کشورهای منطقه نیز سفارش دریافت کرده اند.وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین با اشاره به تاکید رئیس دولت 
ســیزدهم در زمینه کنترل بخشنامه ها و ابلاغیه ها در حوزه تجاری و گمرکی به منظور ارتقای اعتماد فعالان حوزه تولید 
و تجارت، از کاهش تعداد بخشــنامه های صادر شده در ۱۰ ماهه ابتدایی امسال، به ۱۱۶ بخشنامه در برابر ۲۳۵ بخشنامه 

صادره در مدت مشابه سال قبل اشاره کرد که کاهش بیش از ۵۰ درصدی داشته است. 

وزیر راه و شهرسازی از افزایش ظرفیت بندری کشور به ۲۰۰ میلیون تن با بهره برداری از بندر مکران خبر داد.به گزارش ایسنا، مهرداد بذرپاش عصر امروز 
یک شنبه ۲۹ بهمن ۱۴۰۲ در جلسه هیئت دولت با اشاره به تاکید رئیس قوه مجریه مبنی بر بهره گیری بیشتر از ظرفیت های اقتصاد دریامحور، گزارشی 
از اقدامات و تلاش های صورت گرفته در این زمینه ارائه کرد.بر اساس این گزارش، در یک سال و نیم گذشته فقط در بندر شهید رجایی ۲۰ درصد افزایش 
ظرفیت تخلیه و بارگیری ایجاد شده و با توجه به سرمایه گذاری توأمان دولت در توسعه بنادر بزرگ و کوچک، ظرفیت تخلیه و بارگیری بندری کشور در مرز 

۳۰۰ میلیون تن قرار دارد.به گفته وزیر راه و شهرسازی، دولت در کنار توسعه و افزایش ظرفیت بنادر بزرگی چون شهید رجایی، امام خمینی و شهید بهشتی، در بنادر کوچک و مردمی نیز سرمایه  گذاری های 
خوبی داشته که در نتیجه آنها بندر خمیر، بندر سیریک، اروندکنار و بوموسی به بهره برداری رسیده و بنادر گناوه، دیر و کنگان نیز در مراحل پایانی ساخت و بهره برداری قرار دارند.بذرپاش با بیان اینکه با 
بهره برداری از بندر بزرگ مکران ظرفیت بندری کشور ۲۰۰ میلیون تن افزایش خواهد یافت، خاطرنشان کرد: در ۱۱ ماهه ابتدایی امسال تجارت دریایی کشور بیش از ۹ درصد، ترانزیت دریایی ۳۴ درصد و ورودی 
مسافر از مرزهای دریایی هم ۱۰ درصد رشد داشته است.وی این افزایش ظرفیت ها در بخش بار و مسافر دریایی را حاصل بیش از ۵۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری بخش خصوصی در کنار سرمایه گذاری های 
دولت عنوان کرد و گفت: در حال حاضر فقط در تکمیل فاز نخست بندر شهید بهشتی چابهار شاهد ۸ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری بخش خصوصی هستیم و برای عملیات اجرایی فاز ۲ این بندر 

با همکاری بخش خصوصی هم فراخوان داده  شده است.

راه اندازی ۱۱ دستگاه جدید آشکارساز کامیون
وزیر راه و شهرسازی خبر داد

افزایش ظرفیت بندری کشور به ۲۰۰ میلیون تن با بهره برداری 
از بندر مکران
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گزیده خبر

وزارت صمت : کوروش کمپانی 
مجوزی از وزارت صمت نداشته 

است

طبق اعلام دفتر رسانه وزارت صمت، کوروش کمپانی از اتحادیه صنف فروشندگان 
تجهیزات صوتی تصویری و تلفن همراه و اتحادیه صنف دســتگاه های مخابراتی 
شهرستان تهران مجوز داشته، اما از وزارت صمت مجوزی نداشته است.به گزارش 
ایســنا، دفتر رسانه وزارت صنعت، معدن و تجارت، اعلام کرد که شرکت کوروش 
پردازان آی سا، به نمایندگی امیرحسین شریفیان، با نام تجاری کوروش کمپانی، 
در ســال ۱۴۰۰ از اتحادیه صنف فروشــندگان تجهیزات صوتی تصویری و تلفن 
همراه شهرســتان تهران، مجوز خرده فروشی تلفن همراه گرفته، در سال ۱۴۰۱ 
نیز از اتحادیه صنف دســتگاه های مخابراتی شهرستان تهران مجوز خدمات پس 
از فروش گرفته و بنابراین هر دو مجوز آن صنفی بوده اســت.طبق قوانین جدید 
مصوب مجلس شورای اسلامی و ابلاغیه های مرکز مقررات زدایی وزارت اقتصاد، 
در اعطای مجوزهای کســب، باید حداکثر تسهیل صورت گیرد و این الزام قانونی 
است.بر اساس گزارش مرکز اصناف، در زمان صدور هر دو پروانه کسب این شرکت، 
اســتعلام های قانونی لازم از مراجع قانونی انجام شــده است؛ همچنین بر اساس 
گزارش مرکز توســعه تجارت الکترونیکی، در زمان صدور اینماد، اســتعلام سوء 
پیشــینه از نیروی انتظامی انجام شده اســت؛ بنابراین در هیچ یک از موارد، منع 
قانونی برای صدور مجوز وجود نداشــته است.نکته مهمی که باید مورد توجه قرار 
گیرد این است که نه در مجوزهای صنفی که اتحادیه ها به این شرکت اعطا کرده 
اند و نه در نماد تجارت الکترونیکی شــرکت، هیچگونه عنوان »پیش فروش« به 
چشــم نمی خورد و صرفا مجوز »فروش« به شــرکت داده شده است. اما »پیش 
فروش« نیاز به مجوز مالی جداگانه ای دارد که باید از دستگاه ذیربط اخذ می شده 
که این شــرکت فاقد آن مجوز بوده اســت.موضوعی که پیشتر بارها در رسانه ها 
اعلام شده این است که در هنگام خرید از یک فروشگاه حضوری یا اینترنتی، باید 
بررســی شود که فروشــگاه چه نوع مجوزی دارد. این موضوع به ویژه در مواردی 
که »پیش فروش« انجام می شــود، باید توجه شود که آیا شرکت، مجوز موسسه 
مالــی یا لیزینگ یا جمع ســپاری مالی و نظایر آن را دارد یــا خیر؛ در غیر این 
صورت صلاحیت جمع آوری پول از مردم را ندارد.بر اســاس این گزارش، چنانچه 
مشــتریان یک شرکت، تاریخ صدور اینماد یک شرکت را بررسی کرده و مشاهده 
کنند که مــدت زمان کوتاهی از زمان صدور اینماد آن گذشــته و همچنین در 
مجوز آن، صرفا فروش آمده و اجازه »پیش فروش« ندارد، نباید برای پیش خرید 
کالا، آن هم در مبالغ بالا به چنین شرکتی اعتماد کنند.همچنین در این گزارش 
آمــده که اینماد نباید به عنوان مجوز تلقی شــود و در مورد کوروش کمپانی نیز 
نهــاد صادرکننده مجوز، اتحادیه های صنفی بوده انــد. نماد تجارت الکترونیک یا 
اینماد، یک نشــان است که در وبســایت فعال تجاری قرار می گیرد تا مخاطبان 
وبسایت بتوانند شناسنامه و اطلاعات قانونی این فعال تجاری را مشاهده کنند و در 
صورت هرگونه شکایت از آن، بتوانند شکایت خود را پیگیری کنند. روزانه هزاران 
شــکایت در سامانه اینماد ثبت شده و بیش از ۲۰۰ هزار فعال تجارت الکترونیک 
کشــور فورا به این شــکایت ها ترتیب اثر می دهند و در غیــر این صورت به حل 
اختلاف قضایی ارجاع می شوند. همچنین دستگاههای نظارتی و نهاد صادرکننده 
مجــوز می توانند درصورت اثبات تخلــف، از طریق تعلیق یا ابطال اینماد، مانع از 
فعالیت درگاه پرداخت اینترنتی دارنده اینماد شوند. بنابراین مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی، نهاد صادرکننده مجوز محسوب نمی شود و تعلیق اینماد نیز نیازمند 
اعلام دستگاه های نظارتی قانونی یا اعلام نهاد صادرکننده مجوز است که در مورد 
کوروش کمپانی به محض اعلام، انجام شــده است.قابل توجه است که کل دوره 
عمر فعال بودن اینماد این شرکت، سه ماه بوده و بخش عمده فروش شرکت نیز 
از مسیرهای غیر درگاه پرداخت اینترنتی صورت گرفته است.همچنین درخصوص 
مجوزهای صنفی شرکت کوروش کمپانی تاکید می شود که در کشور، بیش از سه 
میلیون مجوز صنفی وجــود دارد و نظارت بر آنها، طبق قانون به ۸۰۰۰ اتحادیه 
و ۴۰۰ اتاق اصناف ســپرده شده است و وزارت صمت بر عملکرد اتاق های اصناف 
نظارت بالادســتی دارد. به طور خاص و در صورت لزوم در این پرونده، کمیسیون 
نظارت بر اصناف اســتان تهران، بر عملکرد اتحادیه ها و اتاق های اصناف اســتان 
تهران نظارت می کند و چنانچه ثابت شــود اتحادیــه مجوزدهنده کوتاهی کرده 
حتما برخورد می شــود.البته باید توجه کرد که اتحادیه ها صرفا درخواست پلمپ 
واحد صنفی را به نیروی انتظامــی ارائه می دهند و پلمپ واحد به دلیل ضرورت 
طی فرایند قانونی، با فاصله زمانی انجام می شود. همچنین در مواردی که نیاز به 
تشکیل پرونده های قضایی و تعزیراتی باشد، صدور رای نهایی مستلزم طی مدت 

زمان لازم خواهد بود.

سخنگوی دولت عنوان کرد

هدایت بانک ها به سمت تولید 
کنندگان 

ســخنگوی دولت با اشــاره به سیاست دولت ســیزدهم در زمینه حمایت از 
تولیدکنندگان و کاهش چالش های بانکی این بخش گفت بانک ها باید به طرف 
تولید کنندگان هدایت شــوند و سیاست دولت سیزدهم در جهت اصلاح رویه 
بانکی اســت.به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی - دبیر و سخنگوی هیئت 
دولت - در جشنواره تولید ملی - افتخار ملی به نگاه دولت به بخش خصوصی 
و تولید کنندگان اشاره کرد و گفت: نگاه دولت سیزدهم همان نگاهی است که 
مقام معظم رهبری برای دولت مردان همه ادوار مشخص کرده است و بی شک 
حل مســئله اقتصادی کشور از درون حاصل می شود و دولت به شکل ویژه بر 
روی تولید کنندگان داخلی حساب می کند.جهرمی در ادامه به همکاری دولت 
و بخــش خصوصی در زمینه احیاء بنگاه هــای تولیدی غیر فعال و نیمه فعال 
اشاره کرد و گفت: در دو سال گذشته توانستیم با کمک بخش خصوصی حدود 
۶۵۰۰ کارگاه تولیــدی تعطیل و نیمه تعطیل را فعال کرده و به چرخه تولید 
بازگردانیم و تمام تلاش دولت سیزدهم بر همکاری با بخش خصوصی به جای 
نظارت بر این بخش، متمرکز اســت.وی در ادامه با اشــاره به عزم دولت برای 
بهبود فضای کسب و کار گفت: تنها چند روز بعد از دیدار مقام معظم رهبری با 
تولید کنندگان داخلی، دولت سیزدهم بعد از ۱۲ سال آیین نامه ماده ۲۴ قانون 
بهبود فضای کسب و کار را تصویب کرد.سخنگوی دولت در پایان به چالش های 
موجود میان نظام بانکی و بخش خصوصی اشاره کرد و گفت: باید بانک ها را به 
سمت حمایت از تولید کنندگان هدایت کنیم و مطمئنا بانک ها باید در خدمت 
تولید کنندگان داخلی بوده و بانکی که طرف تولیدکنندگان نباشــد بی شک 
مخرب اســت و حتی عاملی در رشد تورم به حساب می آید، بنابراین سیاست 

دولت سیزدهم در جهت اصلاح رویه بانکی است.

برق تجدیدپذیرها به کدام کشورها می رسد؟
اخیرا دولت مصوبه ای مبنی بر امکان 
تجدیدپذیرها  توســط  برق  صادرات 
اعلام کرد که این موضوع با استقبال 
بخش خصوصی مواجه شــده است 
و می تــوان انتظــار داشــت که در 
آینده نزدیک بــرق تجدیدپذیرها به 
کشورهای دیگر هم برسد.به  گزارش 

ایســنا، باتوجه به پتانســیل ایران در حوزه تجدیدپذیرها و توجه دولت سیزدهم به 
توسعه انرژی پاک، راه کارهایی برای این مهم درنظر گرفته شد که یکی از آنها، فراهم 
شدن شرایطی برای صادرات برق تجدیدپذیرها بود. بر اساس این مصوبه در صورتی 
که ظرفیت مازاد برای خطوط صادراتی برق کشــور وجود داشــته باشد، مجوزهای 
لازم جهت ســرمایه گذاری در حوزه نیروگاه هــای تجدیدپذیر، برقآبی و حتی ذغال 
سنگ سوز به سرمایه گذاران متقاضی واگذار خواهد شد.بر این اساس، امکان صادرات 
برق برای سرمایه گذاران این نیروگاه ها، به مدت ۸ ماه در سال فراهم شده و سرمایه 
گــذاران می توانند علاوه بر احداث نیروگاه تجدیدپذیر یا برقآبی نســبت به افزایش 

ظرفیت صادراتی شبکه برق کشور اقدام کنند.

در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی

تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی تصویب شد

مدیر پروژه آب شیرین  کن بندرعباس عنوان کرد

انتقال ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب شیرین از خلیج فارس به فلات مرکزی

اعضای شــورای گفت وگو در صدونوزدهمین نشست خود تغییر 
تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی را تصویب کردند.

به گزارش ایسنا، صدونوزدهمین نشست شورای گفت وگوی دولت 
و بخــش خصوصی بــا دو مصوبه به کار خود پایــان داد. در این 
نشست اعضای شورای گفت وگو تصویب کردند که تعرفه های ثبت 
اقلام دارویی )داروهای دامپزشــکی، واکسن ها، افزودنی ها و ...( از 
دلاری به ریالی تغییر یابد.مصوبه دیگر شورای گفت وگو به حوزه 
حمل ونقل مربوط بود و مقرر شــد وزارت راه و شهرسازی مصوبه 
ستاد تنظیم بازار در ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتباط با افزایش 
قیمت بلیت به ترتیب ۲۵ و ۲۹ درصد را برای قطارهای ۵ ستاره 
مانند ســایر قطارها حداکثر تا پایان ســال جاری ابلاغ کند.بنابر 
آنچه در این نشست عنوان شد، اعضا در ابتدا روند قیمت گذاری 
قطارهای مســافری ۵ ستاره را مورد بررســی قرار دادند.پس از 
راه اندازی قطارهای مســافری ۵ ســتاره، براساس مصوبه هیأت 
مدیره شرکت راه آهن و به استناد دستورالعمل تعیین بهای بلیت 
در این نوع از قطارها، نظام قیمت گذاری بلیت براســاس عرضه و 
تقاضای بازار تعیین شد؛ اما به گفته فعالان این حوزه این شرایط 
به تدریج تغییر کرد در ســال های بعد دولت برای قیمت این نوع 
از قطارها، سقف قیمتی گذاشت.در ادامه، ستاد تنظیم بازار نیز در 
سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ وارد میدان شد و به ترتیب مجوز افزایش 
قیمت ۲۵ و ۲۹ درصد را برای قطارهای ۵ ســتاره ارائه داد که از 
سوی شرکت راه آهن اجرایی نشد.به باور فعالان بخش خصوصی 
مهم ترین امتیازی که سیاســت گذار برای راه انــدازی قطارهای 
مسافری ۵ ستاره از ســال ۱3۹۵ و برای ترغیب سرمایه گذاران 
بخش خصوصی قائل شــده است، قیمت گذاری آزاد و مبتنی بر 
عرضه و تقاضای بازار بوده اســت که متأسفانه مدتی است آن را 
رعایت نمی کند. بدون شــک این نوع برخورد موجب بی انگیزگی 
برای سرمایه گذاری خواهد شد.نماینده شرکت راه آهن در واکنش 
به آنچه توســط فعالان بخش خصوصی تشریح شد، خاطرنشان 
کرد: زمانی که قطارهای ۵ ســتاره در کشــور شکل گرفتند که 
ضریب اشــغال قطارهای ایران ۶۰ درصد بود. از طرفی در نظام 
قیمت گذاری مصوب هم تأکید شــده کــه باید همه هزینه های 
لوکوموتیــو را بخش خصوصی پرداخت کند که در هیچ ســالی 
این اتفاق نیفتاد و دولت این هزینه ها را متقبل شد.نکته دیگری 
کــه مورد توجه قرار گرفت این بود که اگر هزینه این بخش آزاد 
گذاشته شود به دلیل پایین نگه داشتن قیمت بلیت سایر قطارها، 
شاهد یک شکاف قیمتی عمیقی هستیم که تبعات اجتماعی در 
پی دارد.مصوبه ستاد تنظیم بازار لازم الاجراستاحسان خاندوزی -  
وزیر اقتصاد و رئیس شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
- با بیان اینکه مصوبه ســتاد تنظیم بازار لازم الاجراست، گفت: 
اگر عدم تغییــر قیمت با مصوبات اولیه قــرارداد موجب زیان و 
از بین رفتن انگیزه فعالیت شــود، نشان می دهد که تنظیم گری 
قیمت مشــکل دارد چون رویکرد نظام بر این است که به تدریج 
تصدی گــری به بخش خصوصی ســپرده شــود.عزت الله اکبری 
تالارپشتی - نماینده مجلس و عضو شورای گفت وگو - نیز معتقد 
اســت اگر قرار باشــد تنظیمی در بازار رخ دهد هزینه آن را باید 
دولت پرداخت کند و نه بخش خصوصی.بنابراین اعضای شورای 
گفت وگو درباره این موضوع به این جمع بندی رسیدند که وزارت 
راه و شهرسازی مصوبه ستاد تنظیم بازار در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
در ارتباط با افزایش قیمت بلیت به ترتیب ۲۵ و ۲۹ درصد را برای 

قطارهای ۵ ســتاره نیز مانند سایر قطارها حداکثر تا پایان سال 
جاری برای اجرا ابلاغ کند و اجرای مصوبه شورای گفت وگو نیز از 
سوی دبیرخانه پیگیری شود.تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی 
از دلاری به ریالی بررسی مشکلات واردکنندگان دارو، افزودنی و 
مواد بیولوژیک درباره دریافت تعرفه صدور مجوزهای ورود و ثبت 
و عوارض ۱.۶۵ درصد فوب کالاهای دامپزشــکی از ابتدای سال 
جاری با ارز ETS موضوع دیگری بود که در این نشســت مطرح 
و بررسی شــد.در این رابطه اعضای شورای گفت وگو با توجه به 
آنچه فعالان اقتصادی مطرح کردند با پیشنهاد دبیرخانه شورای 
گفت وگو مبنی بر تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به 
ریالی، موافقت کرده و قرار شــد رقم و میزان عوارض در جلســه 
کمیسیون مربوطه در دولت بر اساس داده های دقیق کارشناسی 
محاسبه و تعیین شود.درباره این موضوع نیز باید گفت که چون 
قانون تجمیع عوارض تصویب شده و از زمان اجرایی شدن قانون 
مالیات ارزش افزوده دریافت عوارض توسط دستگاه های اجرایی، 
صورت نمی گیرد و از طرفی به طور کل دریافت دلاری عوارض در 

کشور طبق قانون اساسی درست نیست، اعضای شورای گفت وگو 
تغییــر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی را تصویب 
کردند.هرچند در این رابطه نماینده ســازمان دامپزشکی کشور 
معتقد بود که داروهای دامپزشــکی از نظر حجم بســیار بیشتر 
از داروهای انســانی هستند و در حجم های بسیار بالا وارد کشور 
می شوند و مقایسه این دو با هم از نظر هزینه ها درست نیست. از 
طرف دیگر سازمان دامپزشکی بنابر مصوبه هیات وزیران در زمان 
دولــت وقت، عوارض مربوطه را به صــورت دلاری دریافت کرده 
است. نکته دیگری که در این ارتباط مطرح شد این بود که هزینه 
وســایل و تجهیزاتی که به هنگام ورود اقلام داروی دامپزشــکی 
استفاده می شوند همگی به صورت دلاری است، پس عوارضی که 
ســازمان دریافت می کند نیز باید دلاری باشد.ابلاغ مصوبه هیات 
دولت درباره میزان عوارض مواد معدنی پیگیری شــوددر بخش 
دیگری از این نشست محمدرضا بهرامن - نایب رئیس اتاق ایران 
- از ابلاغ نشــدن مصوبه هیات دولت درباره موضوع نشست قبل 
شــورای گفت وگو انتقاد کرد و از وزیر اقتصاد خواست تا تسریع 

در روند ابلاغ این مصوبه را پیگیری کند.احمدرضا فرشــچیان - 
رئیس کمیســیون مدیریت واردات اتاق ایــران - از وزیر اقتصاد 
خواســت تا مصوبه مربوط به پرداخــت ارزش افزوده بر کالاهای 
وارداتی همانند آنچه از ســال ۱۴۰۰ برقرار بوده است از ابتدای 
ســال ۱۴۰۲ نیز اجرایی شود.بر اســاس اظهارات او، از آذر سال 
جاری مصوبه جــاری مربوط به پرداخت ارزش افزوده بر کالاهای 
وارداتی در گمرکات منقضی شد که با توجه به مشکلات نقدینگی 
مترتب بر بخش خصوصی درخواست این است که شیوه پرداخت 
بر اساس سررسید ضمانت نامه بانکی منتهی به همان سال مجدد 
در دستورکار قرار بگیرد.در ادامه رضا رستمی -  رئیس کمیسیون 
حمل ونقل اتاق ایران - از تعلیق بیمه سبز ایران و ایجاد مشکلات 
برای بخش حمل ونقل کشــور صحبت کرد. بر اساس اظهارات او 
امروز کشورهای همسایه این بیمه را با هزینه های هنگفت برای 
راننــدگان ایرانی صادر می کنند که چنــدان به معتبر بودن آنها 
نمی توان اطمینان داشتاو از وزیر اقتصاد درخواست کرد که برای 

رسیدگی به این چالش جدی، پیگیری های لازم را انجام دهد.

مدیر پروژه آب شــیرین  کن بندرعباس با بیان اینکه تاکنون بیش از ۹۵ درصد پروژه در 
بخش زیرساخت برای تولید یک میلیون متر مکعب آب شیرین در روز، محقق شده، گفت: 
انتقال صنایع بالا دست معدنی به نزدیکی دریا امکان پذیر نیست، اما برخی از صنایع پایین 
دســت در حال انتقال هستند و در رابطه به انتقادات زیست محیطی هم بررسی ها نشان 
می دهد از سال ۱3۹۶ تا حالا، طرح آب شیرین کن هیچ آثاری روی کلونی جانداران زنده 
نداشــته است.به گزارش ایسنا، نصرت خوش نیاز در جریان بازدید خبرنگاران از پروژه آب 
شیرین کن بندر عباس، با اشاره به آغاز این پروژه از سال ۱3۹۲، اظهار کرد: با خط انتقال 
اول ۱3۰ میلیون متر مکعب آب در سال و با خط انتقال دوم که از سال آینده اجرا خواهد 
شــد، ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب شیرین با محوریت تامین آب صنایع و شرب به فلات 
مرکزی منتقل می شود.در مجموع به گفته وی فاز یک سایت آب شیرین کن یک میلیون 
متر مکعبی بندرعباس در ۱۵۵ هکتار در ســال ۱3۹۹ با تولید ۲۰۰ هزار متر مکعب آب 
شیرین در شبانه روز به بهره برداری رسید. اما قرار است تا سه ماهه اول سال ۱۴۰3 و در 
فاز دوم به ۴۰۰ هزار متر مکعب در شبانه روز برسد.خوش نیاز با بیان اینکه با طرح توسعه 
فاز دوم 3۰۰ هزار مترمکعب دیگر به پروژه افزوده خواهد شــد، گفت: در اصل پروژه آب 
شیرین کن بندرعباس برای تامین آب شرب و صنایع فلات مرکزی، شامل هرمزگان، یزد 
و کرمان راه  اندازی شــده است. با بررسی های صورت گرفته از سوی یک شرکت اتریشی 
این منطقه بهترین نقطه خلیج فارس برای آبگیری و ایجاد واحدهای نمک زدایی اســت.

مدیر پروژه آب شــیرین  کن بندرعباس با بیان اینکه بررســی ها نشان می دهد این طرح 
تاکنون اثرات منفی زیست محیطی در پی نداشته، تصریح کرد: برای اثبات ادعای زیست 
محیطی، باید به این نکته اشاره کنم که مجوز و قرارداد این پروژه با محیط زیست مشروط 

به نداشــتن اثرات زیست محیطی بوده و همچنان این قرارداد ادامه دارد.وی با بیان اینکه 
۱۶ کیلومتــر کار دریایی برای انتقال یک میلیون متر مکعب آب شــیرین در حال انجام 
اســت، اظهار کرد: از سال  ۱3۹۹ تاکنون ۲۰۰ هزار مترمکعب آب نمک  زدایی شده و به 
اردکان یزد و معدن چادرملو منتقل شده است. همچنین در حال حاضر وظیفه تامین ۴۰ 
هزار متر مکعب آب شــرب اســتان هرمزگان را برعهده داریم که ۲۶ هزار متر مکعب آن 
مربوط به بندر خمیر و شهر رضوان است.به گفته مدیر پروژه آب شیرین  کن بندرعباس، 
تاکنون بیش از ۹۵ درصد پروژه در بخش زیرســاخت برای تولید یک میلیون متر مکعب 
آب شیرین در روز، محقق شده است. همچنین برای تولید هر متر مکب آب، 3.۵ کیلووات 
برق مصرف می شود.وی در ادامه با بیان اینکه انتقال صنایع بالا دست معدنی به نزدیکی 
دریا امکان پذیر نیست، تصریح کرد: در اصل انتقال ماده معدنی به کنار خلیج فارس نشدنی 
است، اما برخی از صنایع پایین دست در حال انتقال هستند. در رابطه با انتقادات زیست 
محیطی هم بررسی ها نشان می دهد از سال ۱3۹۶ تا حالا، طرح آب شیرین کن هیچ آثاری 
روی کلونی جانداران زنده نداشــته و می توانیم مدارک آن را منتشر کنیم.هوشمند، مدیر 
بهره برداری پروژه آب شیرین کن بندرعباس نیز در مورد وضعیت کشورهای حاشیه خلیج 
فارس در بحث شیرین سازی آب، گفت: امارات متحده عربی روزانه ۱۲ میلیون مترمکعب 
و بیشتر از عربستان، آب را شیرین می کند. بعد از آن عربستان با پنج میلیون متر مکعب، 
قطــر با ۲.۵ میلیون متر مکعب، کویت با ۱.۸ میلیــون متر مکعب و بحرین با ۶۰۰ هزار 
مترمکعب در حال فعالیت در این حوزه هستند.وی افزود: با طرح های توسعه ای که در حال 
انجام است امیدواریم در سال ۲۰۲۴ بالاتر از بحرین باشیم، اما فعلا ۲۰۰ هزار مترمکعب 
در روز آب شیرین می کنیم و نمی توانیم به جایگاه امارات، قطر، عربستان و کویت برسیم.

رئیس ســازمان اســتاندارد با اشاره به پیشرفت واحدهای تولیدی کشور در زمینه استاندارد گفت: در دو سال گذشته از رتبه ۲۶ دنیا به رتبه بیستم 
استاندارد سازی صعود کردیم.به گزارش ایسنا، مهدی اسلام پناه - رئیس سازمان استاندارد ایران - در جشنواره تولید ملی - افتخار ملی گفت: عصر 
کنونی عصر دیجیتال است و باید از فرصت های موجود برای بهبود وضعیت کسب و کار و رونق تولید داخلی استفاده کرد چراکه رونق تولید به صورت 
مســتقیم در بهبود وضعیت اقتصادی جامعه اثرگذار اســت.وی در ادامه به تاریخچه سازمان استاندارد ایران اشاره کرد و افزود: امروز صد سال از عمر 
سازمان استاندارد ایران می گذرد و در میان ۱۸۶ کشور عضو سازمان بین المللی استاندارد با ۶۰ کشور در زمینه استاندارد تفاهم نامه و پیمان همکاری داریم.اسلام پناه در پایان به جایگاه جهانی 
ایران در زمینه استاندارد اشاره کرد و خبر داد: خوشبختانه در دو سال گذشته توانستیم از رتبه بیست  و ششم دنیا با شش پله صعود به رتبه بیستم دنیا برسیم و از کشورهای آرژانتین و برزیل پیشی 

گرفته که در صد سال اخیر بهترین رتبه کشور در زمینه استاندارد است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: در حال حاضر نرخ سود وام نوسازی در بخشهای حمایتی ۱۸ درصد است که قصد داریم 
در قالب برنامه هفتم توسعه نرخ سود را کاهش دهیم و دست کم برای مالکانی که واحد آنها تخریب می شود مشابه مسکن روستایی تعیین 
کنیم.به گزارش ایسنا، محمد آیینی، امروز در غرفه ایسنا در نمایشگاه رسانه های ایران اظهار کرد: در دولت سیزدهم بر اساس آخرین آمار 
تاکنون در محدوده بافت های فرسوده ۲۲۶ هزار پروانه نوسازی صادر شده که این آمار دولت سیزدهم بیش از ۲۰ درصد کل نوسازی بعد از 
انقلاب را شامل می شود.وی افزود: بسته تشویقی ۱۹ بندی شهرسازانه مربوط به نوسازی بافت های فرسوده در حدود 3۵۰ شهر به مرحله 
اجرا رسیده که ۷۰ درصد محدوده مصوب بافت فرسوده را در بر می گیرد. برای 3۷۰ شهر نیز اجرای این بسته ها را پیگیری می کنیم و 

از ساکنان ۷۱۰ شهری که دارای بافت فرسوده هستند می خواهیم از طریق سامانه پیامکی 3۰۰۰۸۶۱۲ عدم اجرای این بسته ها در شهرهای خود را به ما اعلام کنند.آیینی با بیان اینکه 
موضوع بســته اداری کار را نیز به عنوان مشــوق جدید نوسازی در دستور کار قرار داده ایم، گفت: بسته اداری کار در برنامه هفتم توسعه گنجانده شده که یک مجوز قانونی خیلی سریع 

برای تسریع در صدور پروانه شکل بگیرد.

رئیس سازمان استاندارد خبر داد

صعود ۶ پله ای ایران در زمینه استانداردسازی در 
۲ سال گذشته

معاون وزیر راه و شهرسازی در غرفه ایسنا اعلام کرد

سود وام نوسازی مسکن کاهش می یابد
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با دستورالعمل جدید؛

استفاده از موبایل در مدارس 
انگلیس ممنوع می شود

به دلیل رویه ضدرقابتی؛

اروپا اپل را ۵۰۰ میلیون یورو 
جریمه می کند

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

قاب ایرانی!!

ازهر دری خبری !!

فورد موستانگ باس 351 مدل 1971، یک جواهر کمیاب و ارزشمند

موستانگ باس ۳۵۱ فقط در سال ۱۹۷۱ و تنها در ۱,۸۰۶ دستگاه با پیشرانهٔ ۵.۸ لیتری ۳۳۰ اسب بخاری تولید شد و یکی از کمیاب ترین نسخه های موستانگ محسوب می شود. 

نام باس برای اولین بار در سال ۱۹۶۹ در موستانگ دیده شد یعنی زمانی که فورد دو نسخهٔ ویژه بنام های باس ۳۰۲ و باس ۴۲۹ را به بازار فرستاد. باس ۳۰۲ برای مسابقات 

ترانس ام توسعه پیدا کرده بود و نسخهٔ تولیدی آن با پکیج ظاهری منحصربه فرد و پیشرانهٔ ۴.۹ لیتری V۸ با ۲۹۰ اسب بخار قدرت راهی بازار شد. از سوی دیگر، باس ۴۲۹ 

بستری آزمایشی برای پیشرانهٔ جدید ۷ لیتری فورد بود. این موتور که برای مسابقات نسکار در نظر گرفته شده بود، نهایتاً در سینهٔ تورینو تالادگا راهی پیست شد اما نسخهٔ 

تولیدی آن برای دریافت مجوز حضور در مسابقه، در موستانگ باس ۴۲۹ ارائه شد. این خودرو با ۳۷۵ اسب بخار قدرت، در کنار کبرا جت، قوی ترین نسخهٔ نسل اول موستانگ 

محسوب می شد.

نیمار غایب بزرگ برزیل در کوپاآمه ریکا

پیشنهاد

چهره روز

کتاب نون نوشتن

رابین ویلیامز 
رابیــن ویلیامز، کمدین دوست داشــتنی و بازیگر 
توانای هالیوود که در سال ۱۹۵۱ در آمریکا متولد 
شد توانست در سن ۲۱ سالگی فعالیت هنری خود 
را آغاز کند. از بهترین نقش آفرینی های او می توان 
به فیلم Good Will Hunting اشاره کرد که به دلیل 
هنرنمایی خود در این فیلم توانســت جایزه اسکار 
بهتریــن بازیگر نقش مکمل مرد را کســب کند. 
رابین ویلیامز متاسفانه یکی از غم انگیزترین مرگ ها 
درمیان بازیگرانی که دیگر درمیان ما نیســتند را 
دارد. او در سال ۲۰۱۴ به دلیل افسردگی بیش ازحدِ 
ناشــی از زوال عقل جان خــودش را گرفت و به 
زندگی خود پایــان داد. او در طول دوران فعالیت 
هنری خود توانست جایزه اســکار بهترین بازیگر 
نقش مکمل مرد، جایزه گلدن گلوب بهترین بازیگر مردِ فیلم کمدی و جایزه گرمی را کسب کند. باراک 
اوباما، رئیس جمهور وقت آمریکا پس از مرگ رابین ویلیامز در پیامی نوشــت: »او ما را خنداند و اکنون ما 
را به گریه واداشت. او درنهایت توانست تمام عناصر روح انسان را به تاثر وادارد«. در تاریخ ۱۱ اوت ۲۰۱۴ 
جسد ویلیامز در خانه اش در منطقه غیرصنعتی تیبورون، کالیفرنیا، حوالی ساعت ۱۱:۵۵ صبح پیدا شد و 
مرگ او رســماً در ساعت ۱۲:۰۲ بعد از ظهر در سن ۶۳ سالگی تأیید شد.]۹[]۱۰[]۱۱[]۱۲[]۱۳[]۱۴[ 
پلیس کالیفرنیا تأیید کرد دلیل مرگ رابین ویلیامز، خودکشــی بوده است. او خود را در ویلایی که همراه 
همسرش در آن زندگی می کرد، حلق آویز کرد.]۱۵[ وی در چند سال اخیر از افسردگی شدید رنج می برد 
و خود به صراحت از مصرف کوکائین و الکل ســخن می گفت. چنــد بار نیز برای ترک مواد مخدر تلاش 
کرده بود.]۱۶[ با توجه به گفته های ناشر رابین ویلیامز نیز، او قبل از مرگ از افسردگی رنج می برده است، 
اگرچه این ناشر گزارش های مبنی بر خودکشی ویلیامز را قبول نکرده است.]۱۷[ آزمایش پزشکی قانونی و 
تست سم شناسی برای ۱۲ اوت برنامه ریزی شده است.]۱۸[ یک ماه پیش، ویلیامز خود را به مرکز درمان 
اعتیاد »هازلدن« در لیندستروم، مینه سوتا برای ادامه موارد اعتیاد به الکلش معرفی کرده بود.]۱۹[ سوزان 
اشنایدر، همسر رابین ویلیامز گفت که او در زمان مرگ به پارکینسون مبتلا بود. سوزان اشنایدر گفت که 
بیماری پارکینسون همسرش در مراحل اولیه بود، ولی او هنوز آمادگی لازم را برای اعلام عمومی ابتلایش 
به این بیماری نداشت.]۲۰[]۲۱[ مقام های ایالت کالیفرنیا می گویند در آزمایش هایی که در پی خودکشی 

رابین ویلیامز از جسد او به عمل آمد، نشانی از الکل یا مواد مخدر دیده نشده است

فرهنگ

یک شــرکت دانــش بنیان موفــق به تولیــد داروی 
»تراستوزومب« مورد استفاده در درمان سرطان پستان 
و معده با یک هفتم قیمت نمونه خارجی شــده است.

به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان ریاســت جمهوری، 
شــرکت دانش بنیان آریوژن فارمد در ســال ۱۳۸۹ با 
هدف تولید بیوســیمیلارها برای حفظ و بهبود کیفیت 
زندگی بیماران تأســیس شد. تولید داروهای بیولوژیک 
پرمصرف با ساختار پیچیده با محوریت موضوعاتی چون 
رفــع نیازهای دارویی بیماران صعب العلاج در کشــور، 
بومی ســازی کامل مراحل تولید و فراهم آوردن امکان 
تولیــد در مقیاس مصرف داخلــی و خارجی و صادرات 
از اولویت های این شــرکت است.یکی از محصولاتی که 
به همت این شرکت دانش بنیان بومی سازی و کشور را 
عملًا از داروهای مشابه خارجی آن بی نیاز کرده است، »آریوتراست« با نام ژنریک »تراستوزومب« است. 
یک مونوکلونال آنتی بادی نوترکیب که علیه رسپتور اپیدرمال انسانی فاکتور رشد ۲ عمل می کند. این 
رسپتور به طور طبیعی بر سطح سلول های نرمال وجود دارد و باعث تنظیم میزان رشد و پرولیفراسیون 
ســلولی می شود.سلول های سرطانی پســتان و معده در بعضی موارد دارای مقادیر زیادی از HER۲ بر 
روی سطوحشان هستند که باعث رشد سلول های سرطانی می شوند. آریوتراست با اتصال به HER۲ از 
فعالیت آن جلوگیری کرده و منجر به مرگ سلول های سرطانی می شود.آریوتراست در ویال های ۱۵۰ 
میلی گرمی و ۴۴۰ میلی گرمی به صورت پودر لیوفیلیزه تولید می شود و پس از رقیق سازی با حلال به 
صورت تزریق داخل وریدی، انفوزیون می شود.محمدرضا یزدان نسب، کارشناس مطالعات بالینی شرکت 
آریوژن فارمد در خصوص عملکرد و کاربســت این دارو گفت: حیطه اصلی شــرکت ما، تولید داروهای 
خاص مثل داروهای ســرطان و ام اس است و داروی آریوتراست یکی از جدیدترین محصولات شرکت 
محسوب می شــود. این دارو، مشابه داروی داخلی هرســپتین و هدف اصلی این دارو، درمان سرطان 

پستان است.

با یک هفتم قیمت نمونه خارجی؛

داروی سرطان های پستان و معده توسط دانش 
بنیان ها بومی سازی شد

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتــاب نون نوشــتن اثر محمــود دولت آبادی شــامل 
مجموعه ای از یادداشت هاست؛ یادداشت هایی که از سال 
۵۹ تا ۷۴ درباره ی زندگی کاری و شــخصی اش نوشــته 
است. محمود دولت آبادی، نویسنده، نمایش نامه نویس و 
فیلم نامه نویس ایرانی، متولد ۱۳۱۹ در روستای دولت آباد 
سبزوار اســت. معروف ترین اثر وی رمان بلندِ ده جلدیِ 
»کلیدر« اســت که بیش از ده ســال وقت خود را صرف 
نوشــتن آن کرد و تاکنون به چندیــن زبان مختلف در 
دنیا ترجمه شده و همین باعث  شهرت جهانی وی شده 
است. دولت آبادی برای این کتاب جوایز متعددی از جمله 
یان میخالسکی ســوئیس را از آنِ خود کرد. از دیگر آثار 
ارزشمند و  شناخته شده ی این نویسنده می توان به »جای 
خالی ســلوچ«، »بنی آدم«، »روزگار سپری شده ی مردم 
ســالخورده«، »سلوک«، »آهوی بخت من گزل« و »طریق بسمل شدن« اشاره کرد. از مقدمه ی نویسنده 
مشخص است که کتاب شامل مجموعه ای از یادداشت هاست؛ یادداشت هایی که از سال ۵۹ تا ۷۴ درباره ی 
زندگی کاری و شخصی اش نوشته است. اکثر این یادداشت ها تلخ اند و وصف حالِ پریشان نویسنده؛ داستان 
سختی هایی که هنگام نوشتن کلیدر متحمل شده، ناگفته هایی که در روزگار سپری شده ی مردم سالخورده 
به نگارش در آورده، بخل و حســادت هایی که گاهاً آرامشش را سلب کرده و حاصل آن همه درد و مشقت 
چیزی نبوده جز انزوا و افســردگی! نون نوشتن حکایت درد و رنج های یک نویسندهٔ ایرانی است که طی 
پانزده  سال به صورت یادداشت هایی گردآوری شده و زمستان ۱۳۸۸ منتشر شده است؛ حکایت دردآشنای 
زندگی نویسنده ای بزرگ که پیوسته مورد ظلم حکومت و بی انصافی های رقیبان و ناشرانی قرار گرفته که 
او را تا حد افســردگی و درماندگی برده اند. نون نوشتن حکایت درد و رنج های یک نویسندهٔ ایرانی است 
که طی پانزده  ســال به صورت یادداشت هایی گردآوری شده و زمستان ۱۳۸۸ منتشر شده است؛ حکایت 
دردآشنای زندگی نویسنده ای بزرگ که پیوسته مورد ظلم حکومت و بی انصافی های رقیبان و ناشرانی قرار 

گرفته که او را تا حد افسردگی و درماندگی برده اند.

طبق اعلام سخنگوی تیم ملی فوتبال برزیل نیمار قطعا رقابت های کوپاآمه ریکا را از دست خواهد داد و به احتمال بسیار زیاد به بازی های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ 
می رسد.به گزارش ایسنا، نیمار بعد از انجام چند بازی برای الهلال با بدشانسی مواجه شد و بار دیگر رباط صلیبی پاره کرد. این ستاره برزیلی اکنون در عربستان به 
سر می برد و برنامه های درمانی اش را زیر نظر ریکاردو روزا، فیزیوتراپ شخصی اش، پشت سر می گذارد.به نوشته الریاضیه، فدراسیون فوتبال برزیل رسما اعلام کرد 
که نیمار به رقابت های کوپاآمه ریکا نخواهد رسید.سخنگوی فدراسیون فوتبال برزیل گفت: اصلا روی نیمار برای رقابت های کوپاآمه ریکا حساب باز نکرده ایم و غیبت 
او در این بازی ها قطعی است. پیش بینی ما این است که نیمار به رقابت های انتخابی جام جهانی برسدروزنامه الریاضیه عربستان هم نوشت نیمار به فصل جاری 

نخواهد رسید و پیش بینی می شود ماه اوت که مصادف با آغاز فصل جدید لیگ عربستان است بتواند برای الهلال به میدان برود.

وزارت آموزش انگلیس دســتورالعمل جدیدی ارائــه کرده که به معلمان اجازه می 
دهد تا اســتفاده از موبایل توســط دانش آموزان در کلاس درس را ممنوع کنند.به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ایونینگ اســتاندارد، این در حالی است که وزرای 
این کشور خواستار ممنوعیت این دستگاه ها در مدارس هستند.این دستورالعمل که 
غیرتقنینی است، مدیران مدارس را درباره چگونگی ممنوعیت استفاده از موبایل نه 
تنها هنگام آموزش بلکه در زمان استراحت ناهار نیز راهنمایی می کند. همچنین این 
دســتورالعمل به کارمندان مدارس اجازه می دهد در صورت لزوم کیف های دانش 
آموزان برای یافتن موبایل را جســتجو کنند و در متن آن آمده اســت؛ مدیران می 
توانند و باید موبایل ها و دستگاه های مشابه را به عنوان بخشی از خط مشی قوانین 
مدرســه شناســایی کنند.جیلین کیگان وزیر آموزش انگلیس که در اکتبر ۲۰۲۳ 
متعهد به ایجاد تغییراتی در ممنوعیت موبایل در مدارس در اکتبر ۲۰۲۳ شده بود، 
دستورالعمل جدید را یک گام مهم خواند. در آن زمان چنین تعهدی با شک و تردید 
روبرو شــد.هم اکنون در انگیس مدیران مدارس به طور جداگانه می توانند درباره 
سیاست های مربوط به موبایل و ممنوعیت آن در موسسات آموزشی تحت نظارت 
خود تصمیم بگیرند. اما کیگان در یک ســند اعلام کرد شفافیت و هماهنگی برای 
معلمان فراهم می کند و هم اکنون اختلاف زیادی شیوه مدیریت استفاده از موبایل 
توســط دانش آموزان در مدارس مختلف وجود دارد.وزیر آموزش انگلیس در بیانیه 
ای اعلام کرد: مدارس اماکنی برای یادگیری کودکان هســتند و موبایل ها در ساده 
ترین شکل خود یک حواس پرتی در کلاس درس به حساب می آیند. ما به معلمان 
ســخت کوش ابزارهایی می دهیم که به بهبود رفتار دانش آموزان و تدریس کمک 
می کند. با دستورالعمل جدید؛استفاده از موبایل در مدارس انگلیس ممنوع می شود

اســتفاده از موبایل در  مــدارس انگلیس ممنوع می شــود وزارت آموزش انگلیس 
دســتورالعمل جدیدی ارائه کرده که به معلمان اجازه می دهد تا استفاده از موبایل 
توســط دانش آموزان در کلاس درس را ممنوع کنند.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از ایونینگ استاندارد، این در حالی است که وزرای این کشور خواستار ممنوعیت 

این دستگاه ها در مدارس هستند.

اپــل در اتحادیه اروپا با جریمه ای حدود ۵۳۹ میلیون دلار)۵۰۰ میلیون یورو( و 
ممنوعیت عملکردهای ضدرقابتی اپ استور برای سرویس های پخش موسیقی 
روبرو می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، ۵ منبع آگاه اطلاع 
داده اند کمیسیون اتحادیه اروپا این رای را در اوایل ماه آینده میلادی اعلام خواهد 
کرد. تحقیقات منجر به رای مذکور از یک شــکایت آنتی تراست در سال ۲۰۱۹ 
میلادی سرچشمه می گیرد که توسط اسپاتیفای ثبت شد.محور شکایت قوانین 
اپ اســتور بود که در آن اجازه نمی داد توســعه دهندگان مشتریان را به سمت 
گزینه های حق اشــتراک جایگزین خرید در اپ هدایت کنند. گزینه های خرید 
خارج از اپ ارزان تر بود و توســعه دهندگان مجبور نبودند کارمزد ۳۰ درصدی 
کــه برای پرداخت در اپ به اپل پرداخت می کردند را جبران کنند.اپل بعدا این 
محدودیت ها را آسان تر کرد.به نوشته نشریه فایننشال تایمز کمیسیون اتحادیه 
اروپا مدعی خواهد شد اپل قانون آنتی تراست منطقه را شکسته و شرایط تجاری 

ناعادلانه برای رقبا ایجاد کرده است.
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